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حجتی:

 38 هزار میلیارد ریال در اختیار بانک کشاورزی 
قرار می گیرد 

وزیر جهاد کشاورزی گفت: تقویت منابع بانک کشاورزی به منظور اعطای تسهیلات 
بیشتر به کشاورزان و رفع موانع تولید در دستور کار دولت است و در این راستا 38 هزار 

میلیارد ریال تا پایان امسال در اختیار این بانک قرار می گیرد. 
محمود حجتی افزود: مجلس شورای اسلامی لایحه ای را در اصلاحیه بودجه امسال 
تصویب کرد که بر اساس آن با افزایش سرمایه بانک های دولتی رقم مطلوبی به این حوزه 
اختصاص می یابد و این قانون در حال حاضر روند مقدماتی اجرا را در دولت می گذراند. 
وی با اشاره به اینکه منابع مالی بانک کشاورزی نیز با توجه به این قانون افزایش می یابد، 
اضافه کرد: کل سرمایه موجود این بانک 23 هزار میلیارد ریال است و اضافه شدن 38 

هزار میلیارد ریال به منابع این بانک قابل توجه است.
وی ابراز امیدواری کرد تا بخشی از بدهی دولت به بانک ها از جمله بانک کشاورزی 
نیز پرداخت شود که در صورت عملیاتی شدن این کار، زمینه بسیار خوبی برای اعطای 
تسهیلات به کشاورزان و تولیدکنندگان این بخش فراهم می شود. وزیر جهاد کشاورزی 
ادامه داد: در دولت تدبیر و امید سرمایه گذاری های بی نظیری در حوزه زیر ساخت 
های کشاورزی انجام شده است که توسعه این سرمایه گذاری ها به افزایش و پایداری 
تولید در بخش کشاورزی منجر می شود. وی با اشاره به اینکه دوره کشاورزی معیشتی 
و تولید برای استفاده سنتی گذشته است، گفت: امروز باید به فکر کشاورزی اقتصادی 
مدرن باشیم که لازمه این کار نیز توجه به زنجیره تولید در این بخش است. وی افزود: 
کشاورزی اقتصادی در حال حاضر در کشورهای مختلف دنیا مورد استفاده قرار می گیرد 
و زمینه موفقیت آنها را نیز فراهم کرده است و ما نیز برای حرکت در این مسیر ناگزیر 
هستیم. به گزارش ایرنا پایین بودن سرمایه بانک های دولتی موجب بالا برآوردشدن 
ریسک شبکه بانکی ایران در ارزیابی های بین المللی می شود و توان بانک ها را نیز برای 
تأمین مالی بخش واقعی اقتصاد به شدت کاهش می دهد؛ بر همین اساس دولت تدبیر 

و امید برنامه های مختلفی برای افزایش سرمایه بانک های دولتی تدارک دیده است.

نوبخت خبر داد

پرداخت ۵ هزار میلیارد تومان از بدهی دولت 
به بیمه ها

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: با استفاده از تبصره 3۷ قانون بودجه، از مجموع 
8۰۰۰ میلیارد تومان بدهی دولت به بیمه ها، تاکنون ۵۰۰۰ میلیارد تومان آن پرداخت 

شده و باقی 3۰۰۰ میلیارد تومان نیز به زودی پرداخت خواهد شد.
محمد باقر نوبخت روز پنجشنبه  در دیدار با نماینده ولی فقیه در گلستان با اشاره به 
ملزم بودن سازمان برنامه و بودجه به آنچه در سفرهای استانی رئیس جمهوری مصوب 
می شود، اظهار کرد: نهادی در این سازمان به منظور پیگیری تعهدات سفرهای رئیس 
جمهوری تشکیل شده است.  وی با بیان اینکه مقامات اجرایی استان و مخصوصا شخص 
استاندار مرتب طرح ها را پیگیری می کند، تصریح کرد: دولت با پدیده ای مواجه شده 
که اگر تمهیدات لازم را نمی دیدیم ممکن بود منجر به یک خلف وعده بزرگ شود.  
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به اینکه در مسائل مالی که دولت با آن مواجه 
است، برخی متغیرها درونزا و برخی برونزا است، عنوان کرد: عوامل درون زا را می توان 
کنترل کرد، اما عوامل برون زا خارج از تعهد ما بوده که نمونه آن افت و خیز قیمت نفت 
است.  نوبخت افزود: در شهریور ماه لایحه ای برای استفاده از ظرفیت ماده های 3۵ تا 38 
قانون بودجه را به مجلس بردیم که خوشبختانه با کمک نمایندگان تصویب شد. در این 
راستا، تنها در موضوع خرید تضمینی گندم ۱۴۷ هزار میلیارد ریال پرداخت شد.  وی با 
بیان اینکه درآمد دولت در سالهای ۹۱ و ۹2 حدود ۱2۰ میلیارد دلار بود، گفت: امروز 
حدود ۶۹ هزار میلیارد تومان درآمد نفت است که با قیمت دلار سه هزار تومان، کل در 
آمد ما 23 میلیارد دلار می شود.  رئیس سازمان برنامه و بودجه اظهار کرد: این در حالی 
است که در سال ۹۱ قیمت خرید تضمینی هر کیلوگرم گندم حدود ۴۰۰ تومان بوده و 
امسال تعهد ما نسبت به خرید هر کیلو یک هزار و 23۷ بوده و در نهایت ۱3 هزار ریال 
شد.  نوبخت با اشاره به اینکه می توان از خارج هر کیلو گرم گندم را با قیمت 8۰۰ تومان 
تهیه کرد، عنوان کرد: ما معتقدیم که باید از کشاورزان و تولید داخلی حمایت کرد و در 
این راستا ۱۴ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان پول خرید گندم را با وجود مشکلات درآمدی، 
از ظرفیت تبصره 3۶ استفاده و همه این مبلغ را پرداخت کردیم.  وی با بیان اینکه با 
استفاده از تبصره 3۷ نیز در مهر و آبان امسال 2۷۰۰ میلیارد تومان از پاداش فرهنگیان 
را پرداخت کردیم، خاطرنشان کرد: خود را در برابر تعهدات به مردم مسئول می دانیم و 

ما دولت راستگویانیم و اگر حرفی بزنیم عمل می کنیم.

وزیر راه و شهرسازی:

 با پدیده "بد مسکنی" مواجهیم
وزیر راه و شهرسازی با بیان این که در برخی نقاط شهری کشور با پدیده "بد مسکنی" 

مواجهیم، گفت: باید به سمت ارتقاء کیفیت 
عباس آخوندی در جلسه بررسی مسائل حوزه راه و شهرسازی استان کرمانشاه، که 
عصر روز پنجشنبه )2۱ بهمن( در استانداری برگزار شد، با بیان اینکه در بسیاری حوزه ها 
دچار عدم تعادل شده ایم، اظهار کرد: به عنوان نمونه ۱۰ درصد جمعیت ایران در تهران 
زندگی می کنند و ۵۰ درصد جمیعت کشور در کلان شهرها ساکنند که این یک عدم 
تعادل پیچیده جمعیتی است که منجر به معضلات زیستی، ترافیکی و ... شده است. 
وی با بیان این که این عدم تعادل در حوزه های فرهنگی و اجتماعی نیز دیده می شود، 
به دلایل آن پرداخت و گفت: در فرایند توسعه گرفتار فناوری و تکنولوژی شده و فکر 
کرده ایم تکنولوژی می تواند همه مشکلات ما را رفع کند. به نوعی اصالت خود را از دست 
داده ایم. آخوندی با بیان این که باید به اندیشه ایران شهری خودمان برگردیم و بر مبنای 
عدل رفتار کنیم، گفت: باید یک بازآفرینی شهری صورت بگیرد و ارتقاء کیفیت زندگی 
شهری را داشته باشیم. وی با ذکر آماری از واحدهای مسکونی خالی در کشور، گفت: 
سال 8۵ حدود ۶۰۰ هزار و سال ۹۰ حدود یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد مسکونی خالی 
در کشور داشتیم و مطمئنا آمار سال ۹۵ که ارائه شود، این تعداد بیشتر شده است. از 
سوی دیگر نرخ رشد جمعیت کشور کاهش یافته، لذا باید به جای کمیت تولید مسکن، 
به سمت ارتقاء کیفیت برویم. وزیر راه و شهرسازی همچنین به وضعیت استان کرمانشاه 
اشاره کرد و سکونت نیمی از جمعیت این استان در مرکز استان را نامناسب دانست و 
گفت: باید تصمیمی برای پایان توسعه کمی شهر کرمانشاه گرفته شود و در مقابل آن 
ارتقاء کیفیت زندگی شهری دنبال شود. وی افزود: باید شهرهای حومه کرمانشاه به 
یک سیستم حمل ونقل خوب مجهز شوند تا هم از ورود جمعیت جدید به مرکز استان 
جلوگیری شود و هم بخشی از جمعیت استان تشویق شده، در این شهرهای حومه ای 

سکنی گزینند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد:

رشد ۴۰ تا ۵۰ درصدی صنعت خودرو
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: خوشبختانه علیرغم تمام محدودیت ها و مشکلات، 

صنایع روبه جلو حرکت می کنند.
محمدرضا نعمت زاده روز پنجشنبه در حاشیه افتتاح طرح توسعه شرکت پارس آمپول 
ساوه در جمع خبرنگاران با اشاره به بازدید انجام شده از این شرکت گفت: این واحد از 

سال ۱3۷۶ آغاز بکار کرده است و امروز طرح توسعه را آغاز می کنند.
وی با بیان اینکه در بخش دارو خوشبختانه حداقل ۹۵ درصد داروی مورد نیاز در 
کشور تولید می شود و روز به روز شاهد تولید داروهای پیشرفته و بیولوژیک هستیم 
که دانش برخی صددرصد داخلی است و صادر می شود، گفت: کلیه لوازم، مواد اولیه 
و وسایل بسته بندی صنایع دارویی عمدتا داخلی شده است. نعمت زاده گفت: یکی از 
نیازها در حوزه دارو انواع ویال ها و آمپول ها هستند که با ظرفیت حدود 8۰۰ میلیون 
عدد در سال در کشور تولید می شوند و این شرکت ۴۰۰ تا ۵۰۰ میلیون عدد از این 
محصولات را با کیفیت بالا تولید می کند. وی گفت: خوشبختانه تولید مواد اولیه آمپول ها 
و ویال ها را در کشور داریم و در حقیقت می شود گفت ما از ماسه شروع می کنیم و 
به شیشه بسیار با کیفیت دارویی می رسیم. وزیر صنعت با اشاره به افتتاح طرح توسعه 
شرکت یدکی موتور ایران، تولید کننده انواع سوپاپ خودرو گفت: در زمینه تولید انواع 
سوپاپ های موتورهای احتراقی نیز تقریبا به خودکفایی رسیده ایم و کماکان افزایش 

تولید داده خواهد شد تا بتوانیم بخشی از محصولات را صادر کنیم. 

معاون اجرایی شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران :

برای پراید و پژو ۴۰۵ جایگزینی نداریم
در حالیکه طبق گفته مسئولان و بر اساس قانون، باید خط تولید اتومبیل هایی که 
۱۰ سال از عمر آنها می گذرد، متوقف شود، با گذشت بیش از یک دهه از آغاز خط 
تولید "پراید" و "پژو ۴۰۵ " عزم و اراده ای در این راستا وجود ندارد و دو خودروی 

مذکور کماکان بی رقیب در کشور تولید خواهند شد.
به گزارش ایسنا، صحبت های مختلفی طی سال جاری مطرح شد و نوید این 
می رفت که خط تولید پراید و پژو ۴۰۵ تا پایان سال جاری متوقف شود اما در حالی 
که بیش از یک دهه از خط تولید دو خودروی مذکور می گذرد، در سال جاری نیز این 
اتفاق رخ نخواهد داد و خط تولید پراید و پژو ۴۰۵ نه تنها در سال جاری با توقف روبرو 

نخواهد شد بلکه طی سال آینده نیز تولید این دو محصول ادامه دارد.
پراید خودرویی است که از سال ۱3۷2 تولید آن در ایران و در شرکت سایپا آغاز 
شده و در مورد پژو ۴۰۵ نیز مونتاژ و تولید از سال ۱3۶۹ کلید خورده است. سعید 
تاجیک - معاون اجرایی شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران - در گفت وگو با 
ایسنا در مورد آخرین وضعیت خط تولید پراید و پژو ۴۰۵ و زمان توقف خط تولید این 
دو خودرو، اظهار کرد:  اگر بخواهیم به صورت شفاف در این رابطه اظهار نظر کنیم باید 
چند نکته را مدنظر قرار دهیم. ابتدا اینکه خودروی جایگزینی با این قیمت در دنیا به 
سختی پیدا می شود، چراکه بسته CKD خودرو حدود ۹ تا ۱۰ هزار دلار است که اگر 
در قیمت و تعرفه ضرب شود، کمتر از ۶۰ تا ۷۰ میلیون تومان آب نمی خورد؛ بنابراین 

خودروی 2۰ تا 3۰ میلیون تومانی برای جایگزینی پراید و پژو ۴۰۵ وجود ندارد.
پراید و پژو ۴۰۵ حداقل استانداردها را دارند

معاون اجرایی شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران با اشاره به اینکه این دو 
خودرو از حداقل استانداردها برخوردار هستند، گفت: عدم برآورده شدن انتظار 
مصرف کنندگان در مورد استانداردهای خودرو مسئله ای است که می توان به آن اشاره 
کرد اما حداقل استانداردها از جمله داشتن کیسه هوا، ترمز ABS و سایر سیستم های 
دارای استاندارد خودرو از جمله مواردی است که پراید و پژو ۴۰۵ از آن برخودارند. 
تاجیک همچنین به اظهارنظر مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت در مورد توقف 
خط تولید پراید و پژو ۴۰۵ تا پایان سال جاری اشاره کرد و افزود: طبق اظهارنظر 
مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز قطعا تا پایان سال جاری برنامه ای برای 

توقف خط تولید این دو خودرو وجود ندارد.

نحوه معافیت بدهکاران تا ١٠٠ میلیون از سود بانکی
سرانجام در فاصله 3۷ روز مانده تا پایان سال شرایطی فراهم شد 
تا بدهکاران بانکی که تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان بدهی دارند بتوانند 
براساس ضوابطی مشخص با پرداخت کامل بدهی خود به طور نقدی، 
از بخشش سود این تسهیلات و همچنین معافیت جریمه های متعلقه 

به آن بهره مند شوند.
به گزارش ایسنا، براساس تبصره 3۵ قانون بودجه ۱3۹۵ دولت این 
امکان را دارد که از محل منابع ناشی از تسعیر نرخ ارز تا سقف ۴۵ 
هزار میلیارد تومان برداشت کرده و در سه محل هزینه کند. افزایش 
سرمایه بانک ها، تسویه بخشی از بدهی ها به بانک هایی که به بانک 
مرکزی بدهکارند و همچنین بخشش سود تسهیلات معوق شده ای 

که تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان می رسد.
بر این اساس تا سقف ۱۰ هزار میلیارد تومان از منابع ۴۵ هزار 
میلیاردی پیش بینی شده برای تشویق بدهکاران بانکی به تسویه 
مطالبات بانک ها در نظر گرفته شد به طوری که دولت از محل این 
رقم سود معوق شده تسهیلاتی که با سقف ۱۰۰ میلیون تومان 
هستند را به طور کامل به بانک ها پرداخت کند .بانک ها نیز از 
جریمه هایی که به تسهیلات معوق تعلق می گیرد مانند جریمه وجه 
التزام صرف نظر کرده و ببخشد؛ اما به این شرط که بدهکار تمام 

بدهی خود تا سقف تعیین شده را به طور یکجا پرداخت کند.
 هیأت وزیران اواخر دی ماه، در نهایت تبصره 3۵ قانون بودجه 
شامل سه موضوع تعیین شده رابه تصویب رساند،بانک مرکزی 
دستورالعمل را تدوین و بار دیگر به دولت ارجاع و در آخرین جلسه 

هیأت وزیران به تصویب رسید . 
اما برای بخشیده شدن سود و جرایم بدهی های تا سقف ۱۰۰ 

میلیون تومان شرایط خاصی نیز تعیین شده است.
یکی از موضوعات مهم این است که بخشودگی فقط مشمول 
افرادی خواهد شد که به چند بانک خاص و البته دولتی بدهی 
داشته باشند. یعنی بدهکاران تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان بانک های 
ملی، صادرات، تجارت، سپه، توسعه تعاون، صنعت و معدن، توسعه 
صادرات، رفاه کارگردان و کشاورزی می توانند بدهی های جاری و 

غیرجاری خود را از این طریق پرداخت کنند. 

پرداخت بدهی که البته باید کاملا به طور یکجا نقدی پرداخت شود 
طبق سهمیه ای که بانک مرکزی برای بانک های عامل تعیین کرده، 
اولویت بندی خواهد شد که دو مورد به طور محوری قرار گرفته است.

 بانک ها سهمیه خود را باید در مرحله اول برای بخشش سود 
تسهیلات معوقی مورد استفاده قرار دهند که تسهیلات یارانه ای 
بوده که دولت برای حمایت از حوادث غیرمترقبه و مسکن روستایی 

تعیین کرده بود. اولویت بعدی شامل مانده مطالبات استهمال شده 
اعطایی به آسیب دیدگان ناشی از حوادث غیرمترقبه ای است که 

مشمول قانون بودجه ۱3۹3، سال گذشته و امسال می شود .
 بعد از این دو اولویت اگر از سهمیه  بانکها باقی ماند میتواندد 
در اولویتهای دیگر برای بخشش سود تسهیلات معوق اختصاص 
دهند. به ترتیب که در مرحله اول مانده مطالبات غیرجاری تا پایان 

۱۰،2۰،3۰،۴۰،۵۰،۶۰،۷۰،8۰،۹۰و  های  سقف  در   ۱3۹۴ سال 
۱۰۰میلیون تومان مشمول بخشش سود و جریمه های بانکی می 
شود. باید یادآور شد که در این مرحله اولویت با روستاییان و مناطق 

محروم خواهد بود.
 همچنین اولویت آخر بخشودگی سود شامل معوقات تسهیلات 
جاری و غیر جاری سال ۱3۹۵ مشمولان تا سقف های۱۰،2۰،3۰،۴

۰،۵۰،۶۰،۷۰،8۰،۹۰و ۱۰۰ میلیون تومانی است.

اما بخشش سود و جرایم متعلقه بدهی های تا سقف ۱۰۰ میلیون 
تومان شامل شرایط دیگری نیز خواهد بود. به طوری که مشمولین 
فقط می توانند از بخشودگی سود و وجه التزام یک فقره تسهیلات 
استفاده کنند یعنی اگر فردی چند فقره تسهیلات با ارقام مثلا 2۰ 
میلیونی، ۴۰ میلیونی یا حتی ۱۰۰ میلیونی دریافت کرده فقط 

می تواند برای یکی از آن ها از شرایط موجود استفاده کند.
در مورد دیگر عنوان شده که آن بخش از مانده بدهی مطالبات 
بانک عامل که قبل از تاریخ ابلاغ این دستورالعمل از مشمولان 
دریافت شده شامل این دستورالعمل نمی شود. به عبارتی باید گفت 
که اگر بدهکار تا زمان ابلاغ این دستورالعمل بخشی از بدهی خود را 
تسویه کرده باید برای آن سود و جریمه های تعلق گرفته را پرداخت 

کند و مانده بدهی است که مشمول ضوابط جدید خواهد شد.
همچنین در اجرای این دستورالعمل بانک ها موظف هستند 
اولویت های تعیین شده را برای بخشش سود و وجه التزام رعایت 
کنند که در غیر این صورت و عدم رعایت از سوی شعب هر گونه 

مسئله ای متوجه بانک عامل است.
در عین حال که معیار تشخیص مانده بدهی مشمولین آخرین 

قراردادی که بین بدهکار و بانک عامل منعقد شده است.
 فرصت بدهکاران تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان برای استفاده از 
بخشش سود تا پایان سال جاری خواهد بود. دلیل آن هم این است 
که این شرایط طبق قانون بودجه سال جاری فراهم شده است و با 
اتمام سال ۱3۹۵ قانون دیگر جنبه اجرایی نخواهد داشت و در این 

حالت اجرای این دستورالعمل نیز به خودی خود ملغی می شود.

مشاور وزیر و سرپرست دفتر سیاست گذاری و توسعه 
اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: اقتصاد پایدار 
صندوق های بازنشستگی منوط به ایجاد یک نظام منسجم 

و هماهنگ است.
علاالدین ازوجی اظهارداشت: با مراجعه به ساختار سنی، 
اشتغال و ساختار درآمدی کشور متوجه می شویم که 
همه صندوق ها باید به صورت مشترک و هدفمند همانند 
سیستم حاکم بربانک ها منسجم عمل کنند تا بتوانند 
خدمات مطلوب تری به بازنشستگان و مستمری بگیران 
ارائه دهند. وی با اشاره به گردهمایی بزرگ »صندوق های 
بازنشستگی؛ پیشران توسعه ملی« که 2۴ تا 2۶ بهمن 
ماه امسال با حضور صندوق های بازنشستگی و هلدینگ 
ها و شرکت های اقتصادی آن ها در مصلی تهران برگزار 
می شود، ادامه داد: یک نظام واحد و مدیریت مطلوب، 
کارآمدی صندوق های بازنشستگی و تاثیرگذاری آن ها در 

اقتصاد کشور را پایدارتر می کند.
با  بازنشستگی  های  صندوق  اینکه  بیان  با  ازوجی 
مشکلات جدی منابع و مصارف مواجه اند و کفاف لازم 
را برای ارائه خدمات ندارند، گفت: منابع صندوق ها باید 
کارآمد سرمایه گذاری شود تا در ارائه خدمات در آینده 

دچار بحران نشده و از میزان وابستگی خود به خزانه دولت 
بکاهند. وی بیان داشت: مسولان و قانون گذار نباید به 
صندوق های بازنشستگی نگاه کوتاه مدت و یا میان مدت 
داشته باشند چراکه صندوق ها بین نسلی هستند پس می 
طلبد برای آنها برنامه ریزی بلند مدت داشته باشیم. ازوجی 
با بیان اینکه هرچه صندوق های بازنشستگی غنی تر باشد 
خدمات بهتری را می توانند به بازنشستگان ارائه دهند، 
افزود: وقتی برای کوتاه مدت به منابع ورودی صندوق ها 
فشار مضاعف بیاوریم در طولانی مدت  شاهد عدم پایداری 
و بحران زایی و نهایتا فروپاشی آنها خواهیم بود. وی با 
اشاره به تجارب جهانی در حوزه سرمایه گذاری مشارکتی 
صندوق های بازنشستگی و بخش خصوصی اظهار داشت: 
بخش خصوصی توانمند در کنارصندوق های بازنشستگی 
اثر بخشی آنها را بالا می برد و به گسترش حوزه نفوذ و 

درآمدزایی پایدار صندوق ها کمک می کند. 
ازوجی با اشاره به قانون جدید بازنشستگی زنان با 2۰ 
سال سابقه خدمت و بدون شرایط سنی گفت: قانون 
بازنشستگی پیش از موعد زنان باعث می شود منابع و 
مصارف صندوق توازن لازم را نداشته و در جمعیت ورودی 
و جمعیت خروجی آن ها تاثیر منفی بگذارد، هچجنین 

محاسبات بیمه ای را دچار مشکل کند.
وی ادامه داد: قوانین مختلف طوری تدوین شده که 
کارفرمایان ترجیح می دهند نیروی کار مرد را جذب کنند 
با تصویب این قانون نیز انگیزه جذب مردان دربازار کار 
بیشتر از قبل شده و زنان علنا بخش اعظمی از بازار کار را 

از دست می دهند.
ازوجی بیان داشت: این قانون زنان را زمانی از چرخه 
و  بیشترین تجربه  دارای  آنان  بیرون می کند که  کار 
شکوفاشدگی هستند، پس نه تنها برای اشتغال زنان بلکه 
برای اقتصاد ملی نیز سودمند نیست.  وی گفت: با این 
قانون زنان در زمانی بازنشسته می شوند که می توانند 
کسورات بیشتری به صندوق های بازنشستگی پرداخت 
کنند و در اینجا نه تنها منابع ورودی صندوق ها کاهش می 
یابد بلکه باعث تشدید وابستگی صندوق ها به خرانه دولت 
شده و نهایتا دولت مجبور می شود بودجه را از بخش های 
آبادانی کشور گرفته و به بخش بازنشستگی اختصاص دهد 

که این امر اقتصاد ملی را متضرر می کند.
وی تاکید کرد: قانون گذار باید طوری قوانین را تدوین 
کند که به منابع و ورودی های صندوق ها بیفزاید تا تعادل 

در آن ها ایجاد شود.

رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی به تشریح دلایل افزایش گوشت مرغ در 
مدت اخیر پرداخت و تصریح کرد در این مقطع از سال به دلیل بالا رفتن تقاضا، طبیعی 
است که تا حدودی قیمت ها افزایش یابد اما به نظر نمی رسد برای بازار شب عید هر 

کیلوگرم گوشت مرغ یش از ۷۵۰۰ تومان فروخته شود.
مهدی یوسفی در گفت وگو با ایسنا، گفت: اصولا قیمت گوشت مرغ بر اساس شرایط 
عرضه و تقاضا تعیین می شود و همیشه در بعضی مناسبت ها مثل دهه فجر تقاضا برای 

گوشت مرغ بالا می رود و معمولا تا پایان سال هم ادامه دارد.
وی ادامه داد: در اواخر بهمن ماه قدرت خرید جامعه از بقیه ایام سال به دلیل دریافت 
عیدی و پاداش بیشتر است و همین موضوع باعث افزایش تقاضا می شود و طبیعی است 

که مقداری قیمت افزایش داشته باشیم.
رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی با بیان اینکه قیمت مرغ در این مقطع 
از سال نسبت به زمان مشابه در سال های قبل چندان افزایش نیافته است، عنوان کرد: 
امسال میزان تولید نسبت به سال های اخیر بیشتر شده و از طرفی هم تقاضا کمتر شده 
است اما به دلیل اینکه سایر جایگزین ها مثل گوشت گوسفندی قیمت بالایی دارد و قیمت 
آن حدود هفت برابر قیمت گوشت مرغ است، تقاضا برای گوشت مرغ به نسبت بیشتر از 

محصولات مشابه است.
یوسفی افزود: البته این موضوع درست است که قیمت مرغ نسبت به قیمت یک ماه قبل 
افزایش پیدا کرده و هنوز به تعادل مناسبی برای قیمت مرغ به طوری که هم تولیدکننده 
سود ببرد و هم مصرف کننده راضی باشد نرسیده ایم. قبول داریم که قدرت خرید مردم 
پایین است اما مرغ هم محصول ارزانی محسوب می شود. اگر دولت می خواهد مردم مرغ 

خیلی ارزان تهیه کنند باید به تولیدکننده یارانه پرداخت کند.
رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی درباره تاثیر افزایش قیمت جوجه یکروزه 

روی افزایش قیمت گوشت مرغ گفت: در یک ماه گذشته قیمت جوجه یکروزه افزایش 
یافت اما اصولا قیمت فروش مرغ ارتباط زیادی با قیمت تمام شده آن ندارد، به دلیل اینکه 
افزایش قیمت جوجه به مرغدار و پروش دهنده مرغ مربوط است و افزایش یا کاهش آن 
به وضعیت تقاضا در زمان های مختلف بستگی دارد.  در برهه هایی بوده که قیمت تمام 
شده مرغ پایین آمده اما قیمت گوشت مرغ بالا رفته است و در مواقعی هم برعکس این 

موضوع اتفاق افتاده است.
وی همچنین تصریح کرد که آنفلوانزای مرغی هیچ تاثیری روی قیمت گوشت مرغ 

نداشته است.
یوسفی در بخش دیگری از صحبت هایش درباره تولید و قیمت گوشت مرغ برای 
وضعیت بازار شب عید توضیح داد:  برای شب عید تولید مرغ به اندازه کافی موجود است 
و ذخیره های شرکت پشتیبانی امور دام هم وجود دارد و به نظر نمی رسد که قیمت آن 

به بیش از ۷۵۰۰ تومان برسد.

 وزیر امور اقتصادی و دارایی کشورمان و وزیر اقتصاد 
ملی مجارستان در نشستی بر گسترش مبادلات تجاری و 

اقتصادی بین دو کشور تاکید کردند.
»علی طیب نیا« و »میهالی وارگا« روز پنجشنبه در 
بوداپست ضمن ابراز رضایت از برگزاری موفق کمیسیون 
مشترک اقتصادی دو کشور و امضای اسناد و یادداشت 
های تفاهم گسترش همکاری ها که روز سه شنبه انجام 
شد، خواهان تلاش بیشتر برای افزایش مبادلات تجاری و 

اقتصادی بین دو کشور شدند. 
وزیر امور اقتصادی و دارایی جمهوری اسلامی با اشاره 
به لزوم افزایش همکاری ها میان بخش های خصوصی 
دو کشور از ظرفیت های موجود اقتصادی میان ایران و 
مجارستان و اراده سیاسی مقامات دو کشور بعنوان پناسیل 
های لازم برای گسترش همکاری های دوجانبه یاد کرده و 
از مجارستان بعنوان درگاهی برای رسیدن به اروپا نام برد.

طیب نیا نیز با ابراز خرسندی از سفر به مجارستان و 
برگزاری موفق کمیسیون مشترک اقتصادی اظهار داشت: 
برای اینجانب روشن شده است که مجارستان در توسعه 

همکاری های سیاسی، اقتصادی و فرهنگی با جمهوری 
اسلامی ایران کاملا جدی بوده و باید با حمایت از تلاش 
های انجام شده، زمینه گسترش همکاری ها را فراهم 
سازیم.  وزیر اقتصاد ملی مجارستان در این ملاقات با اشاره 
به سفر سال گذشته اش به ایران به همراهی نخست وزیر 
این کشور و اجرایی شدن موافقت نامه لغو اخذ مالیات 
از راهکارهای  امر را یکی  این  مضاعف میان دو کشور 
افزایش مبادلات تجاری و اقتصادی بین دو کشور دانست.

وارگا اظهار داشت:برگزاری مناسب و موفق کمیسیون 
مشترک اقتصادی دو کشور حاکی از اراده طرفین برای 
افزایش همکاری ها بوده و با شناخت پتانسیل های موجود 
برای همکاری ها در ایران و مجارستان باید زمینه های 

اجرایی شدن توافقات حاصله را فراهم ساخت. 
برای  مناسبی  فرصت های  داد:  ادامه  وی همچنین 
همکاری ها میان دو کشور در در زمینه صنایع بهداشتی 
نیز وجود دارد. پیشنهاد ما تشکیل یک کارگروه ویژه برای 
فعالیت در این بخش است و با توجه به تجارب دو کشور 
می توانیم در بخش خودرو سازی، قطعه سازی، ایجاد 

شهرک های صنعتی و سرمایه گذاری های مشترک نیز 
همکاری های خود را گسترش دهیم.

در  مذاکره  برای  کشورش  آمادگی  به  اشاره  با  وارگا 
خصوص حمایت متقابل از سرمایه گذاری با جمهوری 
اسلامی ایران، ابراز امیدواری کرد که دو کشور در این مورد 

نیز به سرعت مذاکرات خود را آغاز کنند. 
وی در مصاحبه با رسانه های ارتباط جمعی کشورش 
که پس از دیدار فوق انجام داد، ضمن مهم و موفق خواندن 
مذاکراتش با وزیر امور اقتصادی و دارایی کشورمان تاکید 
کرد که ایران و مجارستان دارای ظرفیت های مناسبی 
برای افزایش همکاری بوده و باید با استفاده از این پناسیل 

ها به اجرایی کردن توافقات حاصله بپردازند. 
طیب نیا در سفر به بوداپست علاوه بر دیدار با وزیر 
امور خارجه و تجارت مجارستان که مسئول برگزاری 
کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور است ، با نخست 
وزیر مجارستان نیز دیدار و راه های افزایش همکاری های 
سیاسی و اقتصادی میان تهران و بوداپست را مورد بحث 

و تبادل نظر قرار داد.

عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس، با بیان اینکه تمام دنیا تشنه بازار خودروی 
ایران است، گفت:راه نجات خودروسازی در کشور،مشارکت با سرمایه گذار خارجی است. 
محمدرضا منصوری ، با اشاره به اینکه تمام امکانات در اختیار دو خودروسازی بزرگ 
کشور قرار داده شده است، گفت: بازار انحصاری و قیمت گران از جمله امکاناتی است 

که در اختیار خودروسازان داخلی قرار گرفته است و تمام دنیا تشنه چنین بازاری است.
نماینده مردم ساوه و زرندیه در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه بسیاری از 
خودروسازان به دنبال دستیابی به بازار گسترده خودرویی ایران هستند، افزود:حضور 
خودروسازان خارجی در داخل کشور سبب ایجاد فضای رقابتی و افزایش کیفیت برای 
ماندن در عرصه رقابت می شود و به مصرف کنندگان امکان افزایش انتخاب می دهد. 
منصوری با اشاره به اینکه بیشتر شرکت های خودروسازی زیانده هستند، ادامه داد:بسیاری 
از شرکت های خودروسازی بدهکار بانکی هستند و هر ساله بر زیانه انباشته آنها افزوده 
می شود، لذا در شرایط پساتحریم باید با مشارکت خارجی ها کیفیت خودروهای داخلی 

را افزایش داد.

وی با بیان اینکه باید تضمین های لازم از خودروسازان داخلی گرفته شود، یادآور شد: 
یکی از شرکت های خودروسازی داخلی حدود ۴۰۰ میلیارد تومان بدهی دارد که باید 
سالی ۱۰۰ میلیون تومان سود بانکی پرداخت کند و هرساله بر زیان آن افزوده می شود، 

اما مدیران دولتی به هیچ وجه حاضر نیستند که این شرکت ها را واگذار کنند.
این نماینده مردم در مجلس دهم، ضمن انتقاد از عدم اجرای صحیح سیاست های اصل 
۴۴، افزود:شخصی که صاحب مجموعه نیست از اینکه پایان ماه سودی نصیب شرکت 
نشود، باکی ندارد، اما مدیر مجموعه ای که باید از جیب خود حقوق پرداخت کند، دغدغه 

بیشتری برای کسب سود دارد. 
عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه تنها راه نجات 
خودروسازی از باتلاق انتقال تکنولوژی است، تصریح کرد: حضور سرمایه گذار خارجی 
و برندهای خودروسازی مطرح در کشور می تواند خودروسازی را از باتلاق نجات دهد 
و راه دستیابی به چشم انداز ۱۴۰۴ و افزایش بهره وری مشارکت با برندهای مطرح 

خودروسازی دنیا است.

مشاور وزیر وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

وابستگی صندوق های بازنشستگی  به خزانه کم شود 

رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی  اعلام کرد

حداکثر قیمت شب عید ۷۵۰۰ تومان 

دردیدار طیب نیا با وزیر اقتصاد ملی مجارستان تاکید شد

افزایش مبادلات تجاری و اقتصادی ایران و مجارستان

عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس:

راه نجات خودروسازی کشور مشارکت با سرمایه گذار خارجی است 

رونوشت اگهی حصر وراثت
آقای سیدمحمدعلی رضویان فرزند سیدجلال دارای شناسنامه شماره ۷88۶۰ 
به شرح دادخواست به کلاسه ۹۵32۰2 از این دادگاه درخواست صدور گواهی 
حصروراثت را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان سید احمد رضویان به 
شناسنامه شماره 2۱۶ در تاریخ ۱38۵/۶/2۴ در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده 

است و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به :
۱- فخری خانم رضویان فرزند سیدعلی ش ش 3۱۴8۴۰ نسبت با متوفی مادر

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد 
تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر 

نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
خانجانی - رئیس شعبه ۴۰ انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم
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 شایعه ای که فدراسیون فوتبال باید به آن پاسخ دهد

کی روش خواهان محرومیت برانکو شده است؟
در فضایی که همه چیز مبهم است شایعاتی شکل گرفته مبنی بر اینکه سرمربی 
تیم ملی خواستار محرومیت برانکو شده و در این شرایط فدراسیون فوتبال باید 

شفاف سازی کند.
پس از اینکه در دی ماهبرانکو اردوی تیم ملی در دبی که در تقویم سازمان لیگ 
نبود را زیر سؤال بردو گفت که اگر پرسپولیس قهرمان لیگ برتر نشود و در آسیا ناکام 
بماند، سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال مقصر هستند، اسماعیل حسن زاده رئیس 
کمیته انضباطی در گفت وگو با سایت فدراسیون فوتبال از احضار سرمربی پرسپولیس 

به کمیته اخلاق خبر داد.
مهدی تاج هم در حمایت از کی روش، گفت که او آدم بزرگواری است و حرف های 
برانکو طبق ماده 2۰ کمیته اخلاق و ماده ۷2 انضباطی فیفا به شکلی بوده که 
مسئولیتش برعهده او نبوده و باشگاه باید در این زمینه اعتراض می کرد. در این میان 

صحبت از محرومیت 2 جلسه ای سرمربی پرسپولیس هم به میان آمد.
همزمان با این مسائل، اتفاق های عجیبی در امارات رخ می داد. کی روش پس از 
بازگرداندن ۷ ملی پوش پرسپولیس به تهران، دستیاران ایران، مسئول مالی فدراسیون 
و مترجمش را هم دیپورت کرد اما به دلیل نبودن پرواز تنها مسئول مالی فدراسیون 
به تهران بازگشت. با این حال دستیاران ایرانی تیم ملی اجازه حضور در تمرینات را 
نداشتند و در تصاویری هم سایت فدراسیون فوتبال روی خروجی اش قرار می داد، 

خبری از مربیان ایرانی نبود.
کی روش که در اردوی امارات استعفا کرده بود بعد از اینکه این موضوع با مخالفت 
فدراسیون مواجه شد به ایران بازگشت اما هیچ گاه حاضر نشد دلیل کنار گذاشته 
شدن دستیاران ایرانی و مترجمش را اعلام کند. او تنها گفت: امکانات و زمان کافی 

برای آماده سازی نداریم و نیازی به وجود و حضور تعدادی دستیاران ایرانی ام ندارم.
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال هم در این باره گفت: کی روش می گوید اگر قرار 
است مانند فیفا دی عمل کنیم، باید ۴ روز قبل از بازی با قطر لژیونرها را در اختیار 

داشته باشیم و در این صورت نیازی به همه دستیاران ایرانی نیست.
با تمام این اتفاقات تاکنون برانکو به کمیته اخلاق نرفته و دستیاران ایرانی کی روش 
به تیم ملی بازنگشته اند اما این دو موضوع چه ارتباطی با هم دارند؟ در این باره شایعات 
زیادی وجود دارد که لازم است فدراسیون فوتبال درباره آنها شفاف سازی کند؛ و اما 

نکاتی که لازم است فدراسیون فوتبال درباره آنها شفاف سازی کند:
۱- آیا واقعاً دلیل کنار گذاشته شدن جواد نکونام، مارکار آقاجانیان و مهرداد خانبان 
)آنالیزور تیم ملی( آماده سازی تیم ملی طبق برنامه فیفا است؟ اگر اینگونه است 
دلیل کنار گذاشته شدن مترجم سرمربی تیم ملی چیست؟ دلیل اینکه کی روش 
گفته کادرپزشکی اش را نمی خواهد چیست؟ چرا کی روش در این راه به دستیاران 
خارجی اش نیاز دارد و فقط ایرانی ها اضافه هستند؟ ضمن اینکه مگر نه اینکه مهدی 
تاج گفته اردوهای تیم ملی مطابق برنامه از پیش تعیین شده پیش می رود نه برنامه 
فیفا؛ در این صورت حتما نیاز به حضور دستیاران ایرانی اش است، اما چرا چنین 

موردی به صراحت اعلام نمی شود؟
2- آیا این شایعه که کی روش گفته به شرطی دستیاران ایرانی اش را بازمی گرداند 
که برانکو از سوی فدراسیون فوتبال )کمیته اخلاق( محروم شود صحت دارد؟ آیا 
اینکه گفته می شود کی روش گفته باید برانکو به دلیل اظهاراتش محروم شود، درست 
است؟ آیا اینکه سرمربی تیم ملی با استناد به خبر سایت فدراسیون فوتبال مبنی بر 
احضار برانکو و همچنین صحبت های تاج مبنی بر غیرقانونی بودن صحبت های برانکو، 
خواهان محرومیت سرمربی سرخپوشان شده، صحت دارد؟ در دشمنی کی روش و 
برانکو همین بس که سرمربی تیم ملی گفته بازیکنی از پرسپولیس به اردوی تیم ملی 
دعوت نمی شود هر چند تاج یک روز بعد این موضوع را رد کرد و گفت که بازیکنان 
پرسپولیس به تیم ملی دعوت خواهند شد. از همین یک نکته می توان به عمق 

مشکلات این دو پی برد.
3- آیا این شایعه درست است که مسئولان فدراسیون فوتبال به دنبال کوچکترین 
حرکت از سوی برانکو هستند تا او را به این واسطه محروم و در نتیجه رضایت 
کی روش را جلب کنند؟ البته در این زمینه فرضیه دیگری وجود دارد و آن هم 
اینکه محرومیت برانکو، به معنی به کرسی نشستن حرف کی روش است و فدراسیون 

نمی خواهد زیر بار چنین کاری برود.
۴- چرا همه چیز در ماجرای کی روش مبهم است؟ چرا سرمربی تیم ملی بار دیگر و 
پس از جلسه با رئیس فدراسیون، در نشست خبری علیه برانکو صحبت کرد؟ آیا این 

موضوع پالسی نبود که کی روش برای مسئولان فدراسیون فوتبال فرستاد؟

هفته بیست ویکم لیگ برتر فوتبال

تراکتورسازی - ذوب آهن؛ اعاده حیثیت یا انتقام؟
در ادامه بازی های هفته بیست ویکم لیگ برتر امروز یک دیدار دیگر انجام می شود.

 تیم های فوتبال تراکتورسازی تبریز و ذوب آهن اصفهان از هفته بیست ویکم لیگ 
برتر امروز به مصاف هم خواهند رفت، دیداری که می تواند برای هر دو تیم حکم ۶ 

امتیاز را داشته باشد.
هر دو تیم با شرایط مشابه گام به این مسابقه خواهند گذاشت. تراکتورسازی در 
هفته گذشته شاهد اتفاقات زیادی بود. از محرومیت در نقل و انتقالات تا شکست 
سنگین برابر پرسپولیس. تراکتورسازی به علت بدهی به بازیکنان خارجی پیشین 
خود از نقل و انتقالات محروم شد و نتوانست از بازیکنانی چون امید عالیشاه، هاشم 
بیک زاده، احمد نوراللهی و سجاد شهباززاده استفاده کند. شاگردان امیر قلعه نویی 
همچنین با داشتن چند محروم و مصدوم مقابل پرسپولیس به میدان رفتند و با 
نتیجه سه بر صفر نتیجه را واگذار کردند و فاصله امتیازی  شان با این تیم به ۹ امتیاز 
رسید. شکست برابر پرسپولیس پایان کار نبود و امیر قلعه نویی پس از درگیری لفظی 
با محسن بنگر این بازیکن را از حضور در تمرینات تراکتورسازی منع کرد تا جو 
تراکتورسازی بیشتر متشنج شود. تنها امید تراکتورسازی بازگشت بازیکنان محروم و 
دربی است. آنها امیدوارند پرسپولیس در دربی نتیجه نگرفته و البته با برتری مقابل 

ذوب آهن اعاده حیثیت کنند.
ذوب آهن هفته گذشته در دیداری که خیلی ها تصور می کردند به راحتی سه امتیاز 
خانگی را کسب می کند، برابر صبا با یک گل شکست خورد. این شکست در حالی 
رقم خورد که ذوب آهن می توانست با برتری، فاصله امتیازش را با تیم دوم جدول 
کاهش دهد، اما نه تنها این اتفاق نیفتاد، بلکه استقلال جای ذوب آهن را در رده سوم 
گرفت. شاگردان حسینی برابر تراکتورسازی دو هدف دارند، نخست اینکه از شرایط 
بحرانی تراکتورسازی استفاده کرده و بتوانند سه امتیاز را بگیرند و فاصله امتیازی شان 
با تراکتورسازی به دو امتیاز برسد. دوم اینکه منتظر لغزش استقلال در دربی باشند 
تا در صورت شکست آبی ها به رده سوم بازگردند. ذوب آهن در بازی فردا به دنبال 
انتقام از حریف است. آنها در بازی مرحله نیمه نهایی با نتیجه 3 بر 2 به تراکتورسازی 
باختند و حالا در اندیشه انتقام گرفتن هستند. تراکتورسازی با 38 امتیاز در رده دوم 

و ذوب آهن با 33 امتیاز در جایگاه چهارم ایستاده اند.

دروازه صبا با فروزان بیمه شد
دروازه بان تیم صبای قم در نتایج خوب این تیم نقش قابل توجهی داشته است.

تیم صبای قم در هفته های گذشته لیگ برتر نتایج خوبی کسب کرده است؛ دو برد 
متوالی مقابل ذوب آهن و سیاه جامگان ۶ امتیاز باارزش را به حساب شاگردان صمد 

مرفاوی واریز کرده و حالا این تیم به بقا در لیگ بسیار امیدوار شده است.
در واکاوی نتایج تیم صبادر هفته های اخیر بازیکنان جدید این تیم نقش زیادی 
داشتند؛ نفراتی که در نیم فصل اضافه شدند وتوانستند انتظارات را برآورده کنند. یکی 
از این نفرات محسن فروزان دروازه بان این تیم است که عملکرد خوبی داشته و نقش 
زیادی در موفقیت های تیمش ایفا کرده است. فروزان پس از واکنش های خوبی 
که در هفته های گذشته داشت، امروز مقابل سیاه جامگان نیز چند توپ خوب را از 
حریف گرفت و مانع باز شدن دروازه تیمش در برخی صحنه ها شد. اوج هنر فروزان 
در نیمه اول مشخص شد که موقعیت تک به تک بسیار خوب را از سیاه جامگان 

گرفت و نگذاشت تیم مشهدی یک بر صفر پیش بیفتد.

شنبه -بیست وسوم بهمن ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4216

صبا 2- سیاه جامگان ۱؛ 

نمایش درخشان قمی ها در دور برگشت
صبا با گل های نظامی پور و بایرامی برد ارزشمندی مقابل سیاه 
جامگان کسب کرد و بالاتر از این تیم در رده چهاردهم قرار 

گرفت.
2 گل صبای در این بازی توسط نظامی پور)۴۷( و بایرامی 
)82( به ثمر رسید و تک گل سیاه جامگان را آذرپاد )۶3( به 
ثمر رساند تا صبا با 3 پیروزی در دور برگشت آرام آرام خود را از 
قعرنشینی دور کند. آنها بالاخره توانستند به رده چهاردهم جدول 
صعود کنند و بالاتر از سیاه جامگانی قرار بگیرند که امروز برای 
توقف حریف انرژی زیادی مصرف کرد اما موفق نبود. صبا ۱۹ 

امتیازی و سیاه جامگان ۱۷ امتیازی هستند. 
هفته بیست و یکم لیگ برتر؛ تاریخ: 2۱/۱۱/۹۵ ؛ ساعت: ۱۵

استادیوم: یادگار امام قم / تماشاگر: هزار نفر
داور: حمید حاج ملک؛ کمک ها: سجاد طوری، علی دودانگه و 

علی بای/ ناظر: ایرج نظری
اخطار: حنیف عمران زاده)۷8( از صبا و روح الله سیف اللهی)8۵( 

از سیاه جامگان
صبای قم:

محسن فروزان، حنیف عمران زاده، میرهانی هاشمی، امید 
مهران  دیوسالار(،  حمیدرضا  مجیدی)88-  میثم  نظامی پور، 
امیری، سید مهدی حسینی، قاسم دهنوی، کیوان امرایی، امید 
جهانبخش)۷۵- رضا عنایتی( و مهرداد بایرامی)8۴- علیرضا 

رمضانی(
سرمربی: صمد مرفاوی

سیاه جامگان:
مسعود همامی، محسن آقایی، علیرضا وحیدجلیلی، مصطفی 
احمدی، رضا شربتی، محسن آذرپاد، مرتضی رنجبر)۶۹- حسین 
بادامکی(، وحید عسگری، سالار افراسیابی)۶۴- میلاد میداوودی(، 

روح الله سیف اللهی و عباس عسگری)۴۶- گوران یرکوویچ(
سرمربی: خداداد عزیزی

شرح گل:
صبا ۱ - سیاه جامگان صفر)دقیقه ۴۷: امید نظامی پور(: امرایی 
داخل محوطه جریمه صاحب توپ شد که با استفاده از سرعت 
خود نفوذ کرد و با پاس در عرض پای چپ نظامی پور را پشت 
محوطه ۶ قدم صاحب فرصت کرد و این مدافع راست با شوت 

محکم گل اول بازی را به ثمر رساند.
صبا ۱ - سیاه جامگان ۱)دقیقه ۶3: محسن آذرباد(: اشتباه 
پیاپی مدافعان صبا فرصت خوبی برای سیاه جامگان فراهم کرد 
که در یکی از موقعیت های این تیم، ارسال سیف اللهی به تیرک 

دوم و ضربه سر آذرباد تبدیل به گل شد.
صبا 2 - سیاه جامگان ۱)دقیقه 8۱: مهرداد بایرامی(: امرایی با 
پاس خود مجیدی را راه انداخت که او هم پس از دریبل مدافع 
مقابل اش توپ را به مقابل دروازه سیاه جامگان فرستاد تا مهرداد 

بایرامی با ضربه تک ضرب دومین گل صبا را بزند.
دقایق حساس:

دقیقه ۱2: دفع توپ اشتباه میرهانی هاشمی مرتضی رنجبر را 
در موقعیت تک به تک بسیار خوبی قرار داد که ضربه او را فروزان 

به خوبی مهار و تبدیل به کرنر کرد.
دقیقه ۱۵: ارسال نظامی پور از جناح راست زمین و ضربه امرایی 
را همامی به خوبی دفع کرد تا جدی ترین فرصت صبا هم از 

دست برود.
دقیقه 28: سانتر دهنوی از روی کرنر سمت چپ زمین با عبور 
از روی سر عمران زاده و پس از آن مقابل پای نظامی پور و بایرامی 

که روی تیرک دوم بودند، به اوت رفت.
دقیقه 2۹: پاس در عمق دهنوی به شکل چیپ به بایرامی 

نرسید و دراختیار همامی قرار گرفت.
دقیقه 2۹: شوت سیف اللهی از داخل محوطه جریمه به راحتی 

توسط فروزان جمع شد.
دقیقه ۵۴: رنجبر با عبور از مدافعان صبا با ضربه چپ به گوشه 
پایین دروازه صبا شوت زنی کرد که فروزان درازکش و با واکنش 

خوب مقابل توپ ایستاد.
دقیقه ۹۰: رمضانی با یک دریبل و دید بالا موقعیت خوبی برای 
امرایی فراهم کرد اما امرایی ازم وقعیت خوبی ارسال خود را به 

دستان همامی زد.
دقیقه 2+۹۰: سیف اللهی با زدن سر توپ به سمت دروازه صبا 
شوت زنی کرد که در یک رفت و برگشت باز هم سیاه جامگان 

به موقعیت رسید اما دهنوی توپ را از مقابل دروازه دفع کرد.
بهترین بازیکن:

قاسم دهنوی هافبک میانی صبا نمایش فوق العاده ای در بازی 
امروز داشت و بهترین بازیکن میدان لقب گرفت.

   اتفاق ویژه:
خداداد عزیزی که در این بازی از هدایت تیمش محروم بود 
با شکست مقابل حریف مستقیم عملا به خطرناک ترین منطقه 
جدول سقوط کرده است. خبرنگاران قمی مشتاق صحبت های 
او در پایان بازی هستند اگرچه او به دلیل محرومیت نمی تواند 
درباره باخت تیم خود صحبت کند اما همه می خواهند او را بعد 

از نشست مطبوعاتی در میکسدزون شکار کنند.
حواشی:

* خداداد عزیزی سرمربی سیاه جامگان تنها محروم این مسابقه 
است و از روی سکوها تیم اش را هدایت می کند.

* مهران امیری هافبک صبا که در مسابقه قبل این تیم مقابل 
ذوب آهن مصدوم شده بود با رفع آسیب دیدگی به ترکیب این 

تیم بازگشته است.
* برخلاف بازی قبل حمیدرضا دیوسالار نیمکت نشین شده و 

میثم مجیدی به جای او بازی می کند.
* رایگان بودن تماشای این مسابقه موجب شده مردم قم 

استقبال بهتری از سایر بازی های این فصل کنند.
* بنر بزرگی که عکس تیمی صبا روی آن است در مقابل 

جایگاه تماشاگران این تیم قرار دارد.
* هواداران صبا که حضور خوبی در این مسابقه داشتند در 

برخی دقایق بازی به تشویق ایسلندی پرداختند.
مرفاوی: بازی سخت تری از پرسپولیس داشتیم

سرمربی صبای قم معتقد است بازی سخت تری از پرسپولیس 
داشتند چراکه مسابقه با سیاه جامگان جنگ پایین جدولی ها بود.

صمد مرفاوی پس از پیروزی صبا مقابل سیاه جامگان در 
نشست خبری گفت: اعلام کردم بازی سختی پیش رو داریم؛ 
مقابل پرسپولیس نگفتم مسابقه دشواری داریم اما قبل از بازی 
این حرف را زدم چون هر دو تیم نیاز مبرم به 3 امتیاز داشتند و 
هر دو تیم بازی پر استرسی داشتند؛ کار برای هر دو تیم سخت 

بود.
او ادامه داد: بعد از برد برابر ذوب آهن بچه های ما فکر می کردند 
کار راحتی دارند اما به آنها گفتم باید باهوش باشند و بدانند 
مسابقه سختی داریم؛ در این دیدار شروع خوبی نداشتیم و بعد 
هم نمایش ما متعادل شد اما در نیمه دوم پس از صحبت با 
بازیکنان عملکرد آنها متفاوت بود و دو گل مشابه تاکتیکی به 
ثمر رساندیم؛ سعی داشتیم بیشتر این کار را انجام دهیم ولی 

فقط دو گل زدیم.
سرمربی صبا اضافه کرد: مقابل سیاه جامگان اگر بازی مستقیم 
انجام دهیم کار سختی خواهید داشت و این برای ما سخت بود؛ 
میانه زمین ما نیز نمایش همیشگی را نداشتند و مقداری در میانه 
زمین افت داشتیم؛ امیدوار هستیم در این هفته افت ها را جبران 

کنیم تا با شرایط خوبی مقابل سایپا قرار بگیریم.
مرفاوی با بیان اینکه سیاه جامگان بی محابا حمله می کرد، 
گفت: هافبک های ما کاری که می خواستیم انجام ندادند اما در 
کارهای دفاعی نمایش خوبی داشتند؛ امیدوار هستم به مرور زمان 
بهتر شویم؛ خوشبین هستم و ان شاالله پیشرفت ما ادامه داشته 

باشد تا بتوانیم به موفقیت برسیم.

او ادامه داد: میثم مجیدی در بازی با پرسپولیس هافبک چپ 
بود اما امروز پس از مدت ها مدافع چپ بود تا در حملات رو به 
جلو بیشتر نفوذ کند و دو گل هم از سمتی که این بازیکن بازی 
می کرد به ثمر رساندیم؛ اینکه بدن او هنوز آماده نیست باید به این 
بازیکن حق داد چون سه ماه در پست مدافع چپ بازی نکرده اما 

امروز نمایش خوبی از نظر ما داشت و مثمر ثمر بود.
عنایتی: صبا صددرصد در لیگ می ماند

بازیکن و مربی تیم فوتبال صبای قم گفت: برای بازی امروز باید 
از مردم قم تشکر ویژه داشته باشیم که در این روزهای حساس 

صبا را تنها نگذاشته اند و ما را غافل گیر کردند.
 غلامرضا عنایتی در حاشیه دیدار صبای قم و سیاه جامگان که 
با برتری صبا همراه بود، در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: 
برد امروز بسیار روحیه بخش بود و باآنکه ما در نیمه اول خوب 
بازی نکردیم ولی در نیمه دوم به خودمان آمدیم و توانستیم 

حداکثر امتیاز این بازی سخت را بگیریم.
اخلاقی  و  فنی  ازلحاظ  جدید  بازیکنان  اینکه  بابیان  وی 
توانسته اند کمک خوبی به تیم بکنند، افزود: برای بازی امروز باید 
از مردم قم تشکر ویژه داشته باشیم که در این روزهای حساس 
صبا را تنها نگذاشته اند و ما را غافل گیر کردند ولی ما توقعمان 

بیشتر از این هاست.
بازیکن و مربی صبای قم ادامه داد: بنا به خواسته باشگاه و 
سرمربی تیم به کادر فنی تیم مشورت می دهم و هر ایده و کمکی 
برای اینکه به صبا یاری شود تا به جایگاه واقعی خود برسد انجام 

خواهم داد.
وی با تأکید بر اینکه چشم امید تیم صبا به مسئولان استانی 
است، تصریح کرد: تیم صبا در ابتدای فصل با بودجه پایینی بسته 
شد و اکثر بازیکنان به صورت رفاقتی به تیم اضافه شدند و این 
انتظار بزرگی نیست که همین مبالغ کم هم توسط مسئولان 

پرداخت شود تا آن ها انگیزه لازم را پیدا کنند. 
عنایتی بابیان اینکه اگر حمایت ها از صبا صورت نگیرد، کار 
این تیم در ادامه لیگ و لیگ آینده با مشکل روبه رو خواهد شد، 
ابراز کرد: صبا در لیگ امسال صددرصد در هر شرایطی می ماند.

مربی تیم سیاه جامگان:
بضاعت مالی خوبی نداریم

مربی تیم سیاه جامگان خراسان با تاکید بر ضرورت حمایت 
مسوولان از تیم های لیگ برتر گفت: نمی دانم مسوولان چه زمانی 
می خواهند به فکر کمک باشند قم هم همینطور است و تیم 
خوبی در این شهر فعال شده که مسوولان حمایت لازم را از این 
تیم نداشتند.  مرتضی شفیعی عصر امروز در نشست خبری پس 
از بازی صبای قم مقابل سیاه جامگان خراسان، با اشاره به شکست 
تیمش مقابل صبا اظهار کرد: کنترل بازی دست ما بود اما توپ 

هایی که باید گل نشد و نتوانستیم به نتیجه مطلوب برسیم.
وی با تاکید بر اینکه تیم هایی چون سیاه جامگان از نظر مالی 
بضاعت خوبی ندارند و به مشکل بر می خورند تصریح کرد: تصمیم 
داریم مصمم کار کنیم و مسابقه همین است تمام تلاش خود را 

کردیم و نتوانستیم نتیجه مطلوب را بگیریم.
مربی تیم سیاه جامگان خراسان ادامه داد: شرایط در حال 
حاضر به شکلی پیش می رود که وارد بحران شده ایم؛ آقای 
عزیزی گفتند که باید الان به تیم کمک شود تا وارد بحران نشویم 

و کسی به این مساله توجه نکرده است.
وی با تاکید بر ضرورت حمایت مسوولان از تیم های لیگ برتر 
خاطرنشان کرد: نمی دانم مسوولان چه زمانی می خواهند به فکر 
کمک باشند قم هم همینطور است و تیم خوبی در این شهر فعال 

شده که مسوولان حمایت لازم را از این تیم نداشتند.

 ـفولاد ۱؛  پدیده ۰ 

شمارش معکوس برای مهاجری
پدیده در روزی که نمایش دور از انتظار و ضعیفی داشت با تک گل شریفات مغلوب 
فولاد شد تا جنوبی ها بعد ازهفته ها ناکامی دوباره سروشکلی به وضعیت خود بدهند.

 شریفات این گل را در دقیقه ۵۱ و روی اشتباهات مدافعان وسط پدیده در دفع 
توپ به ثمر رساند تا فولاد را 2۷ امتیازی کند. پدیده هم که مدت هاست روی نوار 
ناکامی است باز هم نتیجه خوبی به دست نیاورد تا همانطور که پیش بینی می شد 

حیاکن و رهاکن در ورزشگاه ثامن طنین انداز شود.

گسترش 2- سایپا ۱؛ 

فراز بر فراز!
تیم گسترش فولاد بعد از اخراج بابک حاتمی و پنالتی که سایپا به گل تبدیل کرد، 

مزد بازی خوبش را با دو گل گرفت و برنده مسابقه لقب گرفت.
 تیم های گسترش فولاد و سایپا در حالی از ساعت ۱۵ پنجشنبه در ورزشگاه بنیان 
دیزل تبریز به مصاف یکدیگر رفتند که هردو می خواستند روند خوب گذشته را 
ادامه دهند. بازی دو تیم بسیار پربرخورد بود و دو اخراجی نیز داد. در نهایت گسترش 
فولاد موفق شد با نتیجه دو بر یک حریف را شکست دهد و به رتبه پنجم جدول 

رده بندی صعود کند.

اس.خوزستان ۱ - صنعت نفت ۰ 

پیروزی ناپلئونی!
استقلال خوزستان موفق شد با تک گل محمد طیبی و درخشش وحید شیخ 
ویسی دربی خوزستانی ها را از صنعت نفت ببرد. استقلال خوزستان موفق شد در 
دربی خوزستانی ها با تک گل ابتدای بازی محمد طیبی پیروز از زمین بیرون بیاید. 
حملات ادامه دار آبادانی ها یا با بی دقتی خراب شد و یا وحید شیخ ویسی به خوبی 

آنها را مهار کرد تا سه امتیاز مهم در دربی به شاگردان پورموسوی رسید.

سپاهان ۰ - ماشین سازی 3؛

 سیلی از انتهای جدول!
ماشین سازی با نمایشی کامل و بی نقص در ورزشگاه نقش جهان نتیجه ای 
باورنکردنی را مقابل سپاهان به دست آورد که احتمالا باعث تغییراتی روی نیمکت 

زردپوشان اصفهانی خواهد شد. 
 ماشین سازی در نیمه اول توسط حسین ابراهیمی)3۷( به گل رسید و در نیمه 
دوم با نمایش عالی صادقیان توسط قاسمی نژاد)۴۹( فاصله را دو برابر کرد. صادقیان 
در دقیقه 8۰ گل سوم تیم را از روی نقطه پنالتی به ثمر رساند تا عجیب ترین نتیجه 

هفته بیست و یک لیگ در نقش جهان رقم بخورد.

 ـپیکان۱؛ نفت 2 

 آندو برای دایی خوش قدم بود
نفت تهران با گل های مطهری و پراهیچ حریف سرسخت خود پیکان را شکست 

داد تا در جدول لیگ برتر صعودی3 پله ای داشته باشد.
دو گل نفت در این بازی توسط مطهری)2۵(، پراهیچ)۵۷( به ثمر رساند و تک 
گل پیکان را بارانی )۷۹( وارد دروازه نفت کرد. نفت با این برد 2۹ امتیازی شد و هم 
امتیاز با گسترش، استقلال خوزستان و پیکان در رده هشتم ایستاد. پیکان هم که 
می توانست جایگاه خود را در رده پنجم تثبیت کند با این شکست و با توجه به تفاضل 

گل صفر در رده هفتم قرار گرفته است.

2۰بازیکن پرسپولیس برای داربی انتخاب شدند
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس نام 2۰بازیکن را بری حضور در اردوی پیش از 

دیدار برابر استقلال اعلام کرد.
ابوالفضل  رادوشوویچ،  بیرانوند،  علیرضا  با  فردا  پرسپولیس  اساس  همین  بر 
درویش وند، سید جلال حسینی، رامین رضائیان، حسین ماهینی، محسن ربیع خواه، 
محمد انصاری، محسن مسلمان، سروش رفیعی، وحید امیری، علی علیپور، ولادیمیر 
پریموف، مهدی طارمی، فرشاد احمدزاده، صادق محرمی، الکسی پلی یانسکی، 

حمیدرضا طاهرخانی، شهاب کرمی و سامان نریمان جهان به اردو خواهد رفت.

که  کامل  آمادگی  با  منصوریان  علیرضا  شاگردان 
هیچگاه در سالهای گذشته آن را تجربه نکرده بودند پای 

به مسابقه بزرگ فصل خواهند گذاشت.
 استقلال تهران روز یکشنبه درحالی برابر پرسپولیس 
قرار می گیرد که در ۵ بازی گذشته در لیگ برتر، عملکرد 
قابل قبولی داشته است. شاگردان منصوریان با ۴ پیروزی 
و تنها یک شکست در دیدارهای قبل از دربی پای به این 
بازی خواهند گذاشت. تیم منصوریان در این دیدارها ۱۱ 
بار موفق به گلزنی شده و ۴ بار نیز دروازه آنها باز شده تا 
با کسب ۱2 امتیاز، بهترین فرم خود در سالهای گذشته 

در دربی را تجربه کند.
لیگ چهاردهم، دور رفت: ۱ برد، ۱ باخت و 3 تساوی

استقلال با امیر قلعه نویی با کسب تنها ۴ امتیاز پیش 
از دربی پا به این دیدار گذاشت. شاگردان قلعه نویی پیش 

از بازی با پرسپولیس ملوان را در تهران شکست دادند اما 
برابر پدیده، صبای قم و تراکتورسازی به تساوی رسیدند 
و در دیدار با ذوب آهن نیز شکست خوردند. استقلال 
پیش از دربی تنها ۴ امتیاز کسب کرده بود و در این دیدار 

با نتیجه دو بر یک نتیجه را به قرمزپوشان واگذار کرد.
 لیگ چهاردهم، دور برگشت:

 1 برد، 1 باخت و 3 تساوی
استقلال با قلعه نویی روزهای خوبی را تجربه نمی کرد. 
پیروزی برابر صبای قم تنها برد استقلال بود و آبی ها 
برابر پدیده، ملوان و ذوب آهن به تساوی دست یافتند. 
استقلال پیش از دربی با نتیجه چهار بر یک در خانه 
شکست خورد تا با بدترین فرم ممکن پا به این مسابقه 
بگذارد. شاگردان قلعه نویی در دربی برگشت نیز با تک 

گل علیپور بازی را به رقیب خود واگذار کردند.

لیگ پانزدهم، دور رفت: 2 برد و 3تساوی
استقلال مظلومی هر چند شکست نمی خورد اما در 
کسب پیروزی نیز خیلی موفق عمل نمی کرد. استقلال 
پیش از این دیدار با راه آهن، پدیده و استقلال خوزستان 
به تساوی رسید و توانست گسترش فولاد و سپاهان را 
شکست دهد. آبی ها پیش از دربی در اصفهان با سه 
گل سپاهان را شکست دادند اما با گل لحظات پایانی 
پرسپولیس، این دیدار برای آبی ها با تساوی به پایان 

رسید.
لیگ پانزدهم، دور برگشت: 2برد و 3 تساوی

همچنان  نیز  برگشت  دور  در  مظلومی  استقلال 
پرنوسان بود و با کسب ۹ امتیاز از ۵ بازی پای به دربی 
گذاشت. آبی پوشان پیش از  دربی با سپاهان، پدیده و 
استقلال خوزستان به تساوی رسیدند اما گسترش فولاد 
و راه آهن را شکست دادند. شاگردان مظلومی در این 
دربی شکست سنگین چهار بر دو را تجربه کردند تا پس 
از هفته ها صدرنشینی جای خود را به پرسپولیس بدهند.

لیگ شانزدهم، دور رفت: 3 تساوی و 2 شکست
بدترین فرم استقلال مانند بهترین فرم آن مربوط به 
منصوریان است. آبی پوشان پیش از این دیدار بزرگ از 
دو تیم نفت آبادان و استقلال خوزستان شکست خوردند 
اما برابر نفت تهران، پیکان و ماشین سازی به تساوی 
دست یافتند تا با کسب تنها 3 امتیاز پای به این مسابقه 
بگذارند. استقلال در دربی هشتاد و سوم در ورزشگاه 
آزادی برابر پرسپولیس نیز به تساوی دست یافت تا 
بدترین فرم آبی ها پیش از دربی برای آنها شکست به 

همراه نداشته باشد.
استقلال دربی هشتاد و چهارم را حالا در حالی برگزار 
می کند که در سالهای گذشته هیچ گاه به اندازه این 
دیدار آماده نبوده است. شاگردان منصوریان در کنار برد 
در ۴ بازی از ۵ بازی گذشته روز سه شنبه نیز موفق 
شدند السد را در ورزشگاه آزادی با شکست بدرقه کنند 
تا تیم منصوریان امید زیادی به شکست طلسم نبردن 

پرسپولیس پس از ۵ سال داشته باشد.

مدیرعامل باشگاه صبای قم با اشاره به واگذاری صبا به بخش خصوصی عنوان کرد: 
ایراداتی در اساسنامه صبا وجود داشت که رفع شده و این تیم تا دو ماه آینده به صورت 

کامل به بخش خصوصی واگذار خواهد شد.
محمدرضا کشوری فرد در حاشیه دیدار صبای قم و سیاه جامگان که با برتری صبا همراه 
بود، در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: بازی امروز کمک خوبی به تیم برای ارتقای 
جایگاهش در جدول داشت و مسئولان استان باید کمک کنند این تیم در لیگ بماند، 
چراکه تنها ۶ استان کشور تیم لیگ برتری دارند و این امتیاز بزرگی برای استان هاست. 
وی به حضور تماشاگران و حمایت آن ها در این بازی اشاره کرد و افزود: ما در نیم فصل اول 
خوب نبودیم ولی در نیم فصل دوم با تغییر و تحولاتی که در تیم ایجاد کردیم، توانستیم 

بازی های خوبی ارائه دهیم و سبب دلگرمی مردم و تماشاچیان شویم.
مدیرعامل باشگاه صبای قم خاطرنشان کرد: صبا هنوز سهمیه یک بازیکن آزاد دارد و 
ما صحبت هایی با روزبه چشمی داشته ایم و خود این بازیکن هم تمایل به حضور در این 
تیم دارد. وی بابیان اینکه مسئولان استانی قول کمک به بازیکنان و تزریق مالی تا پیش 
از پایان امسال را داده اند، تصریح کرد: بازیکنان صبا با عشق و حسن نیت بازی می کنند و 

باید مسئولان کمک کنند تا این تیم روند رو به رشد خود را داشته باشد.
کشوری فرد با اشاره به واگذاری صبا به بخش خصوصی عنوان کرد: ایراداتی در 
اساسنامه صبا وجود داشت که رفع شده و این تیم تا دو ماه آینده به صورت کامل به بخش 
خصوصی واگذار خواهد شد و امیدواریم بخش خصوصی هم این تیم را در شهر حفظ کند.

تیم بسکتبال با ویلچر اتحاد معصومیه قم با برتری برابر 
نماینده کرمان به عنوان قهرمانی لیگ دسته دو بسکتبال 
با ویلچر کشور دست یافت و به لیگ دسته یک صعود 

کرد.
تیم بسکتبال با ویلچر اتحاد معصومیه قم امروز در 
دیدار پایانی رقابت های لیگ دسته دو بسکتبال با ویلچر 
کشور توانست با برتری قاطع برابر نماینده استان کرمان 
علاوه بر پیروزی در این دیدار بر سکوی نخست قهرمانی 

لیگ قرار گیرد.
تیم اتحاد معصومیه قم در این دیدار توانست با نتیجه 
قاطع و مقتدرانه ۵۴ بر 22 بر حریف خود چیره شود و 

به عنوان قهرمانی این رقابت ها برسد.
تیم بسکتبال با ویلچر اتحاد معصومیه قم از چند هفته 
قبل توانسته بود با بردهای پیاپی و چیره شدن بر تمامی 
حریفان، عنوان قهرمانی خود را قطعی کنند، گفتنی است 
مربیگری این تیم در این فصل از رقابت ها به عهده عباس 

خاکی مربی برجسته کشور قرار داشته است.
حضور  با  پنجشنبه  روز  تیم  این  قهرمانی  جشن 
امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی و 
جمعی از مسئولان فدراسیون و استان قم برگزار و کاپ 
قهرمانی به این تیم اهدا شد. در پایان رقابت های لیگ 
دسته دو بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور، تیم های 
بم و اردبیل بعد از اتحاد معصومیه قم در سکوهای دوم 

و سوم قرار گرفتند.

 جوانان آبی پوش امیدوار به شکستن طلسم ۵ ساله؛

بهترین فرم استقلال در دربی با منصوریان

 روزبه چشمی برای حضور در صبا تمایل دارد

کشوری فرد: صبا تا دو ماه آینده به    بخش خصوصی واگذار می شود 

 رقابت های لیگ دسته دو بسکتبال با ویلچر

اتحاد معصومیه قم قهرمان  شد



5 علمی و سلامت 

سرماخوردگی کودکان  وراه های درمان 

سرماخوردگی با ذرات تنفسی آلوده، سرفه یا عطسه، 
در هوا منتشر می شود. انجام اقدام های ساده می تواند 
برای پیشگیری از سرماخوردگی در والدین و کودکان 

مفید باشد.
علائم ونشانه های سرماخوردگی :

علائم سرما خوردگی معمولا بعد از 3-۱ روز بعد از 
تماس با ویروس سرما خوردگی بروز می کند  و  شامل 

این موارد است:
گرفتگی یا آبریزش بینی

خارش گلو یا گلو درد
سرفه

احتقان
سردرد یا بدن درد

آبریزش از چشم
تب پائین

احساس خستگی مختصر
با پیشرفت سرما خوردگی ترشحات بینی میتواند 

بتدریج غلیظ تر و زرد رنگ ویا سبز رنگ شود.
یکی از مشخصه های قابل توجه افتراق دهنده ی بین 
سرما خوردگی و سایر بیماریهای ویروسی این است 
که در سرما خوردگی معمولا تب بالا وجود نداشته و 
بر خلاف سایر بیماریهای ویروسی احساس خستگی 

شدیدی وجود ندارد .
علل سرما خوردگی :

رینو ویروس ها شایع ترین عامل بشمار میروند که 
شدیدا هم قابل سرایت میباشند . راه ورود ویروس به 
بدن  دهان یا بینی است اما در این بین دستها هم نقش 

مهمی ایفا میکنند .
ویروسها بدنبال سرفه ,عطسه و یا حتی حرف زدن در 
هوا پخش میشوند .اما از طریق تماس دستها با اشیائی که 
قبلا دستهای آلوده به ویروس با آن در تماس بوده)مانند 
:گوشی تلفن ,لیوان, حوله  ...( نیز قابل انتقال است.بدنبال 
تماس دست های آلوده با چشم ها ؛دهان یا بینی عفونت 

سرما خوردگی انتقال میابد.
پیشگیری از سرماخوردگی کودک

از بیماران دوری کنید. در بیماری های ویروسی، در 

چند روز اول، احتمال سرایت بیماری بیشتر است.
کودک را تمیز نگه دارید. به او آموزش دهید همیشه 
دست هایش را بشوید. وقتی آب و صابون در دسترس 
نیست، از ضدعفونی کننده های حاوی الکل استفاده کنید. 

اسباب بازی ها و سطوح خانه را تمیز نگه دارید.
از ظرف، لیوان، کیسه حمام، حوله و سایر وسایل فرد 
مبتلا به سرماخوردگی که محل هایی مناسب برای رشد 

میکروب ها هستند، به طور مشترک استفاده نکنید.
سرماخوردگی در کودکان یا بزرگسالان درمان 

ندارد و درمان ها صرفا تسکینی هستند
تغذیه و سایر مراقبت های لازم در زمان سرما خوردگی :

۱- مصرف مایعات مانند آب ,آّب میوه ,چای , سوپ 
, و مانند آن در طی سرما خوردگی توصیه میشود تا 
جایگزین مایعات از دست رفته از راه ترشحات و تب شوند 

. مصرف الکل و سیگار باعث تشدید علائم میشود .
2- مصرف سوپ مرغ: امروزه معلوم شده است که 
سوپ مرغ اولا بعنوان یک ضد التهاب عمل میکند و ثانیا 
باعث تسریع تخلیه مخاط و ترشحات از بینی و بهبودی 
احتقان میشود که این مسئله باعث کاهش مدت زمان 
تماس ویروس ها با مخاط پوششی بینی میگردد و در 

بهبود علائم موثر است.
3- استراحت: اگر بیمار دچار تب, سرفه های شدید ,و 
بیحالی میباشد حتما در خانه استراحت نماید. حداقل 
فایده آن این است که دیگران را مبتلا نمیکند ؛و در محل 

کار حتما از ماسک استفاده نماید.
۴- تنظیم دما و رطوبت اتاق: دمای اتاق باید گرم بوده 
و داغ نباشد و اگر هوا خشک است از یک مرطوب کننده 
استفاده شود .البته دستگاه رطوبت ساز باید تمیز باشد تا 

محلی برای رشد میکروبها و قارچ ها نگردد.
۵- تسکین گلو درد: غرغره کردن آب نمک گرم یا 
نوشیدن مخلوط آب لیمو ترش با عسل به تسکین گلو 

درد و کاهش سرفه ها کمک میکند .
۶- استفاده از قطره های بینی نمکی باعث کاهش 
احتقان بینی میشود و خصوصا در اطفال به غذا خوردن 

و خواب بهتر آنها کمک میکند.
برای تسکین علائم سرماخوردگی کودکان چه 

کنیم؟
همان طور که می دانیم سرماخوردگی در کودکان 
یا بزرگسالان درمان ندارد و درمان ها صرفا تسکینی 
هستند اما درمان های تسکینی در کودکان نیازمند 
ملاحظاتی است. دادن شربت سرفه به کودکان کمتر از 

2 سال به ویژه کمتر از ۱ سال ممنوع است.
برای کودکان بالای ۱ سال می توان شربت سرفه 
عسل تجویز کرد. حتی می توان مقدار کمی عسل را 
با چند قطره آبلیموی تازه مخلوط کرد و به کودک 
داد. مصرف مایعات گرم و غرغره کردن با آب نمک 
برای کاهش خارش و سوزش گلو مفید است. داروهای 
گیاهی مانند دمنوش آویشن نیز به بهبود سرفه کمک 

می کند.
برای گرفتگی بینی کودک هم می توان از قطره های 
بینی استفاده کرد. دادن سوپ مرغ، آش، شیر، غذاهای 
گرم، آب میوه تازه و لیموشیرین برای کودک مفید 
ترش،  کردنی،  غذاهای سرخ  دادن  از  باید  ولی  است 
تند و غذاهای سرد مانند بستنی و آب سرد به کودک 

خودداری کرد. 
چه زمانی سرماخوردگی کودکان جدی است؟

کودکانی که بی قرارند، تب بالا، سرفه های شدید، 
گوش درد، خس خس سینه و تنگی نفس دارند و 
علائمشان بیشتر از ۱۰ روز طول کشیده را حتما باید به 

پزشک ارجاع داد.
سرفه های پایدار نشانه چه مشکلی در کودک 

است؟
بعضی از کودکان به خصوص آنهایی که دچار آلرژی، 
آسم و لوزه سوم هستند مجاری هوایی حساسی دارند 
و با ورود ویروس به مجاری راه های هوایی حساس تر 
می شود. این کودکان ممکن است تا مدت ها بعد از 
پایان سرماخوردگی سرفه های خشکی داشته باشند. اگر 
سرفه بیشتر از 2 هفته طول بکشد بهتر است با پزشک 
در این باره مشورت شود. لازم به ذکر است استفاده از 
اسپری های خوشبوکننده، سیگار و اسپند شدت سرفه 
را افزایش می دهد. اگر سرفه خلط دار باشد احتمال 

سینوزیت کودک مطرح است.

بایدها و نبایدهای مصرف گوشت بوقلمون 
مصرف گوشت بوقلمون به ویژه در فصل سرما برای کودکان و سالمندان بسیار مناسب 
است. به دلیل اسیدآمینه موجود در گوشت بوقلمون این ماده غذایی می تواند از تجمع 
سرب و جیوه در بدن جلوگیری و به عملکرد کبد برای دفع سموم بدن کمک کند. 
بوقلمون کلسترول بد خون را کاهش می  دهد، آرامش و سرحالی ایجاد می کند، از 
سرطان جلوگیری می کند، ترشح هورمون تستوسترون را افزایش می دهد و سیستم 
ایمنی را تقویت می کند. ۱۵۰ گرم گوشت بوقلمون حدود نیمی از اسیدفولیک موردنیاز 
روزانه را تأمین می کند؛ همچنین منبع خوبی از پروتئین، سلنیوم، روی و پتاسیم 
و ویتامین های B۶ ،B3 ،B۱ و B۱2 و اسیدآمینه تریپتوفان است. گوشت بوقلمون 
بدون پوست، به طور طبیعی چربی کمی دارد که معادل یک گرم چربی در هر 3۰ 
گرم گوشت است؛ لذا کسانی که دارای رژیم غذایی کم چربی هستند، می توانند از آن 
استفاده کنند. گوشت سفید و بدون پوست بوقلمون، یک ماده غذایی با پروتئین بالا 
و چربی کم است. کسانی که باید غذاهای کم چرب بخورند، می توانند از قسمت سفید 

گوشت بوقلمون استفاده کنند.
اثرات مفید گوشت بوقلمون:

کاهش کلسترول بد خون
مصرف گوشت بوقلمون به دلیل کلسترول بالای این گوشت )بین دوازده تا چهارده 
درصد( برای افراد با کلسترول بالا مضر است و افراد دارای کلسترول بالا می توانند از 
قسمت های روشن تر گوشت بوقلمون که بدون پوست بوده و دارای چربی، چربی اشباع 
و کلسترول کمتری است استفاده کنند. اگر سینه مرغ و بوقلمون را مقایسه کنیم، 
میزان پروتئین موجود در گوشت مرغ بیشتر بوده و ازنظر میزان کلسترول، گوشت مرغ 
بدون پوست، کلسترول بسیار پایین تری نسبت به گوشت بوقلمون دارد؛ ازاین رو، با در 
نظر گرفتن این تفاوت، استفاده از گوشت مرغ برای بیماران دارای کلسترول بالا توصیه 
می شود. این نکته درباره گوشت بوقلمون حائز اهمیت است که قسمت تیره گوشت 
بوقلمون چربی بیشتری نسبت به قسمت گوشت سفید آن دارد؛ بنابراین بهتر است افراد 
دارای فشارخون و چربی بالا از قسمت گوشت سینه آن استفاده کنند. قسمت روشن تر 
گوشت بوقلمون که بدون پوست باشد، دارای چربی، چربی اشباع و کلسترول کمتری 

از گوشت مرغ و گاو است.
جلوگیری از سرطان: اسیدآمینه تریپتوفان برای فعالیت سلول های T لازم است. 
سلول های T یک نوع از سلول های سیستم ایمنی بدن هستند که سلول های سرطانی 

را از بین می برند. در فقدان تریپتوفان، سلول های T فعال می میرند.
افزایش هورمون تستوسترون: پروتئین موجود در گوشت بوقلمونی که به طور 
طبیعی )بدون استفاده از مواد شیمیایی و هورمونی( پرورش داده شده است، میزان 
هورمون تستوسترون را در بدن آقایان، در حد مطلوب نگه می دارد؛ ولی هورمون هایی 
که در پرورش بوقلمون های صنعتی استفاده می شوند، تولید هورمون استروژن )هورمون 
زنانه( را افزایش و هورمون تستوسترون را کاهش می دهند. کمبود پروتئین در برنامه 
غذایی مردان مسن، منجر به افزایش گلوبولین باند شده با هورمون جنسی و کاهش 
فعالیت هورمون تستوسترون می شود. کاهش اثر تستوسترون باعث کاهش عملکرد 

جنسی و توده عضلانی و گلبول های قرمز خون و پوکی استخوان می شود.
ایجاد آرامش و سرحالی: ناقلین عصبی از اسیدهای آمینه تشکیل می شوند و ناقل 
عصبی به نام »سروتونین« از اسیدآمینه تریپتوفان تشکیل شده است. سروتونین باعث 
سرحالی و آرامش در بدن می شود؛ لذا مصرف غذاهایی مثل بوقلمون باعث سرحالی 

می شود.
بهبود کم خوابی: اسیدآمینه تریپتوفان نقش مهمی در خوابیدن دارد و باعث بهبود 

خواب در مبتلایان به بی خوابی مزمن می شود.
هشدارها: گوشت بوقلمون دارای مقدار کمی اگزالات است؛ لذا بیماران مبتلابه سنگ 
کلیه اگزالاتی، خیلی کم باید آن را بخورند. تقریباً تمامی چربی بوقلمون در پوست آن 
موجود است؛ همچنین گوشت تیره رنگ آن چربی بیشتری از گوشت روشن تر )سفید( 
آن دارد؛ لذا قبل از پختن گوشت بوقلمون، تمامی پوست آن را جدا کنید؛ درضمن افراد 
مبتلابه چربی خون بالا بهتر است از گوشت روشن تر آن استفاده کنند. گوشت بوقلمون 
دارای اسیدآمینه پورین است؛ بنابراین مبتلایان به نقرس باید آن را به میزان خیلی کم 
 مصرف کنند. بوقلمون هایی که به طور طبیعی و ارگانیک پرورش داده می شوند، هیچ 
نوع هورمون و آنتی بیوتیکی در بدن خود ندارند. پیشگیری و درمان کم خونی به دلیل 
وجود هموگلوبین زیاد در ران بوقلمون مصرف آن برای افرادی که کمبود آهن دارند 

بسیار مفید است و توصیه می شود.
مصرف گوشت بوقلمون و تاثیر آن بر دیابت و کبد چرب: گوشت بوقلمون به 
دلیل دارا بودن چربی های اشباع شده کم، پروتئین بالا و درصد کربوهیدرات پایین برای 
بیماران مفید است؛ همچنین به علت درصد بسیار کم  چربی های اشباع شده در این 

گوشت، مصرف آن برای افرادی که دارای کبد چرب هستند مناسب است.

حمام روزانه داشته باشیم یا نه؟ 
حمام صبحگاهی برای عده ای حکم چای را ایفا می کند و محرکی است که آنها را 
وادار به حرکت می کند و می توانند روز خوبی را با آن شروع کنند. اما برخی محققان بر 
این باورند که استحمام روزانه خیلی هم خوب نیست و گاهی ممکن است مشکلاتی را 
ایجاد کند.  استحمام روزانه در برخی فرآیندهای طبیعی که روی پوست، مو و ناخن ها 
رخ می دهد، اختلال ایجاد می کند. پزشکان حمام کردن هر روزه را بویژه در فصول سرد 
سال برای پوست مضر می دانند به طوری که سرمای هوا از یک طرف و گرمی آب حمام 
از طرف دیگر، چربی پوست را از بین می برد و بیماری های شدیدی را چون التهاب 
پوستی و اگزما ایجاد می کند.  از این رو، محققان توصیه می کنند افراد در صورتی که هر 
روز حمام می کنند، بهتر است به جای آب داغ از آب ولرم استفاده کنند و تا حد امکان 
مدت زمان استحمام را کوتاه تر کنند تا از خشک شدن پوست جلوگیری شود. یکی از 
گزینه هایی که اغلب مردم برای شست وشوی بدن خود استفاده می کنند، صابون است.  
به طور کلی، صابون به منظور از بین بردن چربی ها از روی پوست طراحی شده است و آن 
را خشک می کند. بهتر است برای حفظ، رطوبت پوست، بلافاصله بعد از حمام پوست 
بدن را با کرم های مرطوب کننده، مرطوب نگه دارید.  پزشکان روش غوطه ور شدن در 
آب ولرم به مدت ده تا ۱۵ دقیقه را در حمام و پس از بیرون آمدن از حمام استفاده از 
مرطوب کننده را راهکار مناسبی برای حفظ رطوبت پوست بدن می دانند. کودکان کم 
سن و سال و سالمندان به دفعات استحمام کمتری نیاز دارند. پوست کودکان بسیار 

حساس و پوست سالمندان نیز به طور طبیعی خشک تر است.
 حمام روزانه الزام نیست 

اگر هر روز باشگاه می روید و ورزش می کنید، فعالیت سنگین انجام می دهید یا در 
کارخانه موادشیمیایی کار می کنید حمام روزانه ضرورت دارد تا آلودگی ها و تعریق را از 
بدن پاک کند؛ در غیر این صورت، بدن آن قدر کثیف نمی شود که نیاز به شست وشوی 
روزانه داشته باشد. در واقع، حمام کردن روزانه بیشتر بر اثر یک فشار اجتماعی انجام 

می شود نه به این دلیل که بدن حتما آلوده شده است.
 بدن به باکتری نیاز دارد 

محققان بر این باورند که استحمام روزانه، باکتری های مفید روی سطح پوست را از 
بین می برد. این باکتری ها به حفظ سلامت پوست کمک کرده و مانند سدی در برابر 
باکتری های مضر عمل می کند و سموم ناشی از صابون های شیمیایی، شامپوها، عطرها 

و سایر محصولات مراقبت شخصی را از بدن دور نگه می دارد.
 خشک شدن موها

 علاوه بر خشک شدن پوست بدن بر اثر استحمام روزانه، خشک شدن موها نیز از 
عوارض دیگر حمام کردن روزانه است.  بهتر است هفته ای دو مرتبه موهایتان را بشویید 
و این مساله در افرادی که موهای آسیب دیده و ضعیف دارند بیشتر حائز اهمیت است. 
ناخن ها در حمام آب جذب می کنند و در این حین، رطوبت و چربی های خود را نیز 
از دست می دهند. حمام روزانه همچنین شکنندگی و پوسته پوسته شدن ناخن ها را 

به دنبال دارد.

مطالعات نشان می دهد؛

عمر طولانی تر با مصرف کالری کمتر 
مطالعه جدید بر روی میمون ها نشان می دهد رژیم غذایی کم کالری به افزایش طول 

عمر میمون ها و زندگی سالم تر آنها کمک می کند.
قبلا تیم های تحقیقاتی از دانشگاه ویسکانسین-مدیسون و موسسه ملی پیری آمریکا، 
مطالعات جداگانه ای در مورد تاثیر رژیم غذایی کم کالری بر میمون ها انجام دادند.  تیم 
تحقیق دانشگاه ویسکانسین-مدیسون در سال 2۰۰۹ دریافت رژیم غذایی کم کالری 
فواید متعددی در بقاء و کاهش نرخ ابتلا به سرطان، بیماری قلبی و مقاومت انسولین 
در میمون ها داشت. در عین حال در مطالعه 2۰۱2 موسه ملی پیری آمریکا مشخص 
شد محدودکردن کالری مصرفی موجب بهبود سلامت می شود، اما در افزایش طول 
عمر تاثیری ندارد. بعد از این نتایج این دو تیم تحقیق درصدد همکاری باهم برآمده و 
یافته های هر دو مطالعه را بررسی کردند.محققان به این نتیجه رسیدند که رژیم غذایی 
کم کالری به عمر طولانی و زندگی سالم تر میمون ها کمک می کند. اما سن، رژیم 
غذایی و جنسیت باید همگی در تشخیص فواید کامل مصرف کالری کم در نظر گرفته 
شوند.محققان با بررسی محدودیت مصرف کالری در هر سن دریافتند محدودیت کالری 
فقط برای میمون های مسن تر سودمند بود.همچنین این تیم تحقیق پی برد میمون 
های ماده کمتر در معرض تاثیرات بد چربی اضافی در مقایسه با میمون های نر بودند. 

محققان معتقدند نتایج این تحقیقات به انسان ها هم قابل بسط است.
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گوگل همکاری خود را با شرکت Ivyrevel برای توسعه یک اپلیکیشن خاص در زمینه 
طراحی لباس برای کاربران آغاز کرده است.

این اپلیکیشن که Coded Couture نام دارد، لباس هایی را با توجه به موقعیت اجتماعی 
و داده های شخصی کاربر برای وی طراحی می کند.

گوگل برای توسعه این اپلیکیشن از  Snapshot استفاده کرده تا فعالیت های روزانه کاربر 
را شناسایی و ثبت کند.

این اپلیکیشن داده های مرتبط با تمام فعالیت های روزانه یک فرد اعم از کار، گردش و 
تفریح، محل غذا خوردن و ملاقات ها را جمع آوری می کند.

سپس از داده های جمع آوری شده برای ایجاد یک لباس که به صورت سفارشی 
طراحی شده استفاده می شود که کاربر از طریق آنلاین می تواند آن را خریداری کند.

گفتنی است که این اپلیکیشن در طراحی لباس، شرایط آب و هوایی را نیز در نظر 
می گیرد.

این اپلیکیشن اندرویدی در حال حاضر در مرحله آلفا بوده و اواخر امسال رونمایی 
می شود.

در حال حاضر این فناوری بر روی تعداد محدودی از افراد آزمایش شده است.

گوگل یک اپلیکشن طراح لباس توسعه می دهد

محققان انگلیسی کُره های سه بعدی کوچک جدیدی 
طراحی کرده اند که به بررسی بیماری سل در آزمایشگاه 

کمک می کنند.
کارشناسان  و  مهندسان  عفونت شناسی،  محققان 
بیوانفورماتیک دانشگاه ساوث  همپتون و کالج  دانشگاهی 
لندن از یک تکنیک کپسوله سازی الکترواستاتیک برای 
ساخت کره های کوچک سه بعدی استفاده کردند که 

سلول های انسان درون آنها به باکتری سل مبتلا می شود 
تا شرایط شبیه تری برای بازتاب رویدادهای درون بدن 

مبتلایان به این بیماری ایجاد شود.
این مدلسازی به محققان در بررسی بهتر آنچه در 
بدن انسان در زمان ایجاد بیماری سل اتفاق می افتد و 
در درازمدت، به شناسایی درمان های آنتی بیوتیکی و 

واکسن های جدید کمک خواهد کرد.

پرفسور پل الینگتون، رهبر این تحقیق از دانشگاه 
ساوث همپتون اظهار کرد: ما معتقدیم که دستاورد ما، 
تحولی بسیار هیجان انگیز در حوزه تحقیقات بیماری سل 
است. کره های سه بعدی می توانند با یک ماتریس کلاژنی 
ساخته شوند تا بیشتر شبیه ریه انسان باشند. این کار، 
محیطی را برای آنتی بیوتیک های خاص و مهم در درمان 
بیماری ایجاد می کند تا عفونت را که در سایر سیستم های 
مدلسازی دوبعدی قادر به مبارزه با آن نبودند، در اینجا 
از بین ببرند. همچنین این سیستم سه بعدی جدید 
می تواند آزمایشات را تا سه هفته طولانی تر کند که 
تقریبا چهار برابر بیشتر از زمان ارائه شده در سیستم های 
مدلسازی دوبعدی استاندارد است. این امر به دانشمندان 
اطلاعات بیشتری در مورد چگونگی شکل گیری عفونت 
و تاثیر داروهای مختلف بر آن در طول زمان می دهد. فاز 
بعدی تحقیقات با همکاری موسسه تحقیقات سلامت 
آفریقا در دوربان انجام خواهد شد که ابتلا به سل در 
آن بسیار بالاست و آزمایشگاه خوبی برای ارائه این مدل 
سه بعدی به منظور بررسی سلول های بیماران در معرض 

خطر بالای سل محسوب می شود.

مبارزه با بیماری سل با مدل سازی 3بعدی جدید

محققان با استفاده از اسکن MRI و الگوریتم و میدان مغناطیسی موفق به ایجاد 
تصویری با وضوح بالا از جنین 2۰ هفته ای انسان شدند.

 این پروژه ۱۰ میلیون پوندی که iFIND نام دارد، در لندن و به منظور ایجاد تجهیزات 
اسکن با کیفیت بالا انجام شد.

به گفته محققان این پژوهش، پدران و مادران در آینده ای نزدیک شانس این را دارند 
تا نوزادان متولد نشده خود، حرکت ها و تکان های او را در هفته های اول بارداری ببینند.

تاکنون والدین برای دیدن نوزاد متولد نشده خود از سونوگرافی استفاده می کردند که 
تصاویری سیاه و سفید و با کیفیت معمولی را به آنها ارائه می کند اما با این فناوری جدید 
آنها این شانس را خواهند داشت تا قلب جنین 2۰ هفته ای خود را با استفاده از اسکن 

فوق العاده پیشرفته در تصاویری با وضوح بسیار بالا تماشا کنند.
این تیم تحقیقاتی امیدوارند که روزی همه مادران بتوانند از این فناوری جدید بهره 

ببرند.

مشاهده قلب جنین انسان ممکن می شود

محققان از ترکیب داده های تلفن همراه افراد ناشناس و اطلاعات تصاویر ماهواره ای 
برای تهیه یک نقشه فقر در جهان با وضوح بالا استفاده کردند.

محققان از دانشگاه ساوت همپتون و بنیاد سوئدی فلومایندرFlowminder(( با ترکیب 
داده های تلفن همراه و داده های جغرافیایی از ماهواره، قادر به ترسیم نقشه فقر شدند 
که در مقایسه با آن دسته از نقشه هایی که از منابع سنتی تهیه شده بود، دارای مزایای 

قابل توجهی است.
از آنجا که اطلاعات موجود بر روی تلفن همراه به طور مداوم به روز رسانی می شود، 

می توان آن را به صورت مداوم پیگیری کرد.
با توجه به اینکه این داده ها با داده های ماهواره ای ویژگی های مشترک داشته و 
همگام سازی می شوند، می توانند بینش پویاتری را از فقر و گسترش جغرافیایی آن 

ارائه کنند.

محققان این پژوهش تصریح کردند، هر بار که کاربر از گوشی هوشمند خود استفاده 
کند، اطلاعات آن به دکل های مخابراتی فرستاده شده و مکان تقریبی فرد مشخص 
می شود. این اطلاعات شامل سطح استفاده از داده های تلفن همراه، تعداد متون فرستاده 

شده، زمان تماس ها و مدت زمان آنها است.
 این اطلاعات نشان دهنده میزان سفرهای افراد و همچنین نوع گوشی هوشمندی 

است که از آن استفاده می کنند.
به عنوان مثال، میزان مصرف ماهانه از گوشی هوشمند نشان دهنده وضعیت اقتصادی 

فرد بوده و این اطلاعات می تواند بیانگر شرایط زندگی در مناطق روستایی باشد.
به عنوان مثال در برخی مناطق افراد حتی توانایی خریداری گوشی هوشمند را 
نداشته که محققان از این طریق می توانند افراد کم درآمد در مناطق روستایی و افراد 

مرفه تر در شهرها را تشخیص دهند.

محققان هاروارد ماده جدیدی برای لنز عینک ها 
ساخته اند که بسیار ظریف تر از شیشه است.

این ماده از ستون های نانو میکروسکوپی ساخته شده 
که نور را به دقت و بدون ابهام در کانون لنز متمرکز می 
کند. این ماده بسیار ظریف  کاربردهای وسیعی خواهد 
داشت و به سبکتر شدن لنزها در دوربین، تلفن هوشمند  

و عینک منجر می شود.
محققان سازنده این ماده نخست در تابستان 2۰۱۶ 

نسخه اولیه آن را ارائه کردند. اما آن لنزها فقط قدرت 
تمرکز روی یک رنگ را داشتند. بنابراین در صورتی که 
در دوربین به کار برده می شد، دستگاه فقط قابلیت  

عکس برداری از یک رنگ در یک بازه زمانی را داشت.
 اما محققان این ماده را دوباره بررسی کردند و اکنون 
لنز می تواند طیف وسیعی از رنگ های آبی تا سبز را 

متمرکز کند که بسیار شبیه طیف رنگی LED است.
لنزهای ساخته شده از ستون های نانو میکروسکوپی، 

می توانند تصویری با جزییات بیشتر و دقیق تر در 
مقایسه با لنزهای شیشه ای بسازند. همچنین می توانند 
مشکلات بصری مانند کروماتیک ابریشن را برطرف 
کنند. کروماتیک ابریشن زمانی اتفاق می افتد که رنگ 
های متمایز نور با سرعت های مختلفی حرکت کنند و از 

لنز بگذرند. به همین دلیل تصویر تار می شود.
 همچنین لنزهایی که با این ماده ساخته شوند از 

لنزهای شیشه ای معمولی ارزانتر خواهند بود.

گزارش های جدید نشان می دهد آیفون جدید با قیمت هزار دلار عرضه خواهد شد.
شرکت اپل تصمیم دارد آیفون 8 را به مناسبت  ۱۰ سالگی این تلفن های هوشمند 
به بازار عرضه کند. قیمت هزار دلاری آیفون 8 آن را به گرانترین تلفن این سری 
هوشمند تبدیل می کند.  درهمین راستا گزارش های مختلف حاکی از آن است که این 
گوشی هوشمند دارای یک صفحه OLED است که تمای قسمت جلویی را در بر می 
گیرد و همچنین حاوی فناوری حسگر سه بعدی است. کاربرد همین دو فناوری مبلغ 
قابل توجهی به بهای آیفون 8 می افزاید. هر چند رقم هزار دلار برای یک تلفن هوشمند 
کمی گرانبها به نظر می رسد اما اپل پیش از این هم تلفن هوشمندی عرضه کرده که 
تفاوت قیمتی چندانی با این رقم ندارد. گوشی آیفون ۷ پلاس با ظرفیت 2۵۶گیگابایت 
باقیمت ۹۶۹ دلار در بازار عرضه شده است. رسانه های مختلف گزارش های متفاوتی 
از فناوری های جدید آیفون 8 ارائه کرده اند. همچنین گزارشاتی در بازار وجود دارد که 
اپل همراه آیفون 8، دو گوشی هوشمند دیگر یعنی آیفون ۷s با صفحه نمایش ۴.۷ اینچ 

و آیفون ۷s Plus با صفحه نمایش ۵.۵ اینچی را به بازار عرضه کند.

ترسیم نقشه فقر به کمک داده های تلفن همراه

لنزهای نانویی برای عینکهای آینده

آیفون 8 گرانترین گوشی اپل خواهد بود

خواص هل در طب سنتی 
مصرف هل مخصوصاً در فصل های سرد برای افرادی که دچار دردهایی در ناحیه زیر 
دنده چپ می شوند، بسیار خوب است. هِل انرژی ها را در بدن افزایش می دهد و نشاط 
و شادمانی افراد را زیاد می کند، مصرف هِل در این دنیای پُر سر و صدا و اضطراب 

امروزی، توان مقابله با مشکلات را افزایش می دهد. 
هل در طب سنتی ایران به نام های قاقله صغار و کبار، هیل و هال نیز خوانده می 
 cm 2ـ  شود. این گیاه علفی دارای میوه ی تخم مرغی شکل کوچکی است به طول ۱ 
 ـ2۰ )در بعضی کمتر یا بیشتر(  )در بعضی انواع طولانی تر( که به  طور متوسط ۱۵ 

دانه به رنگ قهوه  ای، سبز، زاویه  دار و معطر در آن وجود دارد.
 هل، معمولاً برای آن که عطر آن حفظ شود به  صورت میوه و یا کپسول آن نگهداری 
می شود و در مواقع مصرف کپسول را شکسته و دانه  ها را خارج می سازند، پوست 

کپسول آن نیز دارای اسانس است. 
بخش مورد استفاده در درمان، تخم و ریشه است.

 مزاج این گیاه گرم و خشک است. 
 هل؛ ضدافسردگی و نشاط آور

هل خواب  آور و شادی  آور است بنابراین برای افرادی که دچار افسردگی، خمودگی 
و غمگین هستند، مفید است. 

هِل انرژی ها را در بدن افزایش می دهد و نشاط و شادمانی افراد را زیاد می کند، 
مصرف هِل در این دنیای پُر سر و صدا و اضطراب امروزی، توان مقابله با مشکلات 
را افزایش می دهد.  مزاج هل، همان طور که گفته شد، گرم و خشک است و درجه 
گرمی خیلی قوی ندارد؛ اما مصرف افراطی آن برای گرم  مزاجان ضرر دارد و می تواند 
در گرم  مزاجان موجب سردرد شود در حالی که روغن آن برای رفع برخی از سردردها 

مخصوصاً سردردهای ناشی از باد، سرما و سینوزیت مفید است.
 مالیدن روغن هل به گردن و پس سر موجب رفع سردردهای سوداوی

مالیدن روغن هل به گردن و پس سر موجب رفع سردردهای سوداوی ناشی از 
گرفتگی عضلات می شود که این سردردها، معمولاً در شب و اول صبح بیشتر بروز 
پیدا می کند.  همچنین هل خواب  آور و شادی  آور است بنابراین برای افرادی که دچار 

افسردگی، خمودگی و غمگین هستند، مفید است.
 هل موجب باز شدن مجاری درون کبد و طحال

هل موجب باز شدن مجاری درون کبد و طحال نیز می شود؛ طحال نزدیک معده 
قرار دارد و محل ذخیره خلط سودا در بدن است.  مصرف هل مخصوصاً در فصل های 
سرد برای افرادی که دچار دردهایی در ناحیه زیر دنده چپ می شوند، بسیار خوب 
است؛ در قدیم اگر جایی از بدن دمل )توده های حاوی مواد زائد( ایجاد می شد، از هل 
ضمادی درست می کردند و روی آن قرار می دادند تا اصطلاحاً برسد و سر باز کند و با 

این کار، این توده ها از بین می روند. 
 هل مقوی معده، رفع دل به هم خوردگی و آشفتگی است

  دیگر خواص هل
برای قی و دل به  هم خوردگی و تقویت معده نیم کوبیده ی آن خصوصاً با پوست در 
گلاب یا آب، جوش داده و خورده شود.  چون با تخم خیار به اندازه مساوی و هر روز 
یک درهم با سکنجبین بیاشامند، سنگ گرده و مثانه بریزاند.  مکیدن هل در دهان از 

بین برنده بوی بد دهان و بوی سیر می باشد.
 پودر هل

ریشه ی هل مقوی، تونیک و ملین است.  در شبه  جزیره مالایا ساقه ی زیرزمینی 
ضخیم آن را کوبیده با زرده ی تخم مرغ مخلوط کرده و برای تسریع تولد بچه استعمال 
می شود.  هل دستگاه گوارش، کبد و قلب را تقویت می کند.  در قدیم معمولا چای 
را با هل و دارچین تهیه می کردند و توصیه می شود که افراد حداقل هفته ای 2 بار 
چای خود را با هل مصرف کنند.  مصرف هل عرق و بوی دهان را خوشبو می کند.  اگر 
افراد پودر هل را اگر در ظرفی ریخته و آن را تکان داده شود و استنشاق کنند، ایجاد 
عطسه می کند که برای افزایش قوای ذهنی مفید است و سردرد را کاهش می دهد.

هل مقوی معده، رفع دل به هم خوردگی و آشفتگی است. هل بادشکن، مقوی لثه 
است و برای برای رفع زخم های دهان مفید است.

مضرات هل:
مضر روده ها است و از این نظر باید با کتیرا خورده شود.

مصلح آن شکر است.
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استاندار قم :

ایمنی کارگران تأمین شود 
استاندار قم با بیان اینکه برخی از مدیران استان نگاه بخشی و جناحی دارند، گفت: 

باید نگاه جامع و آینده نگرانه ای در فعالیت های خود داشته باشیم. 
بسید مهدی صادقی شامگاه چهارشنبه در جشنواره امتنان از استعدادهای درخشان 
کارگران، کارفرمایان و تعاون گران برتر که همزمان با دهه فجر برگزار شد، با بیان اینکه 
باید در جمع کارگران از کمبودها و نارسایی ها گفت: در جلسات و همایش ها فقط 

نباید به نقاط قوت و تمجید و تجلیل ها بها داد.
وی با تأکید بر اینکه هرکسی که مسئولیتی می پذیرد بالاخره اشتباه هم می کند، 

گفت: مهم این است که مرد و مردانه اشتباه خود را بپذیریم و به فکر تعالی باشیم.
صادقی با بیان اینکه خودم کارگری کرده ام، گفت: به مشکلات کارگران وقوف 

کامل دارم.
استاندار قم با اشاره به اینکه در حوزه کار و کارگری ناکارآمدی های محسوسی 
رخ داده است، گفت: اگر دیدگاه بهره ورانه داشته باشیم مشکلات حوزه اقتصادی 

کاهش می یابد.
وی با انتقاد از هدر رفت منابع دولتی، افزود: برخی فکر می کنند هرز منابع فقط از 

بین رفتن پول است اما توجهی به عمر، انرژی و فکری که تلف می شود نمی کنند.
صادقی با تأکید بر اینکه رفتارهای بدون بهره وری ما را گرفتار کرده است، گفت: 

اقتصاد باید به سمت بخش خصوصی و مردم برود تا به رشد و رونق دست یابد.
استاندار قم با ابراز تأسف از اینکه بیش از ۷۰ درصد منابع دولت صرف هزینه های 
جاری می شود، گفت: لازم است تجارب و خطاهایی که در گذشته صورت گرفته را 

باید اصلاح کرد.
نماینده دولت در استان قم از وجود نگاه های قشری، سطحی و جناحی در استان 

انتقاد کرد و گفت: برخی حتی در همین نوع نگاه هم تصمیم های غلط می گیرند.
تعامل میان مدیران استان باید درونی باشد

وی با بیان اینکه باید نگاه جامع و آینده نگرانه ای در فعالیت های خود داشته 
باشیم گفت: هر تصمیمی که جوانب و تبعات آن دیده نشود غلط و محکوم به 

شکست است.
صادقی لازمه توفیق در همکاری را دوستی و همدلی میان مدیران استان ارزیابی 
کرد و گفت: اگر صداقت و همدلی باشد به بهره وری و آرامش و اعتدال خواهیم رسید.

وی با تأکید بر اینکه برخی به دنبال فرار از مسئولیت هستند، افزود: بسیاری از 
مشکلات با نگاه بهینه مدیریتی رفع و رجوع می شود.

استاندار قم از نبود نگاه و فرهنگ بهره وری در جامعه گلایه کرد و گفت: تعامل میان 
مدیران استان باید درونی باشد.

وی با اشاره به اینکه کارگران حلال ترین نان را به خانه می برند، گفت: یکی از نکات 
مهم در حوزه کار و کارگری توجه به ایمنی و امنیت در کار است. 

شهردار قم :

در برخی محلات قم مردم تعلق خاطری
 به شهر ندارند 

شهردار قم گفت: تا مسائل فرهنگی در زمینه مدیریت پسماند و جمع آوری زباله 
در شهر حل نشود نمی توانیم کاری جدی در این بخش انجام دهیم.

دکتر سقائیان نژاد با اشاره به اجرای طرح زوج و فرد جمع آوری زباله در منطقه 
هشت،  گفت: هنوز برای گرفتن تصمیم جدید در خصوص طرح جمع آوری زباله به 

صورت زوج و فرد زود است.
شهردار قم افزود: این که زباله را یك شب در میان یا دو شب در میان حمل شود کار 
شهرداری را کم می کند و شاید ما باید استقبال کنیم اما این موضوع به این سادگی 

هم نیست.
سقائیا ن نژاد با اشاره به اینکه فرآیند ضبط زباله چند مرحله ای است، اضافه 
کرد: اعتقاد نداریم کشورهای دیگر را با خودمان مقایسه کنیم، در این کشور ها در 
آشپزخانه ها دستگاهی هست که زباله های  تر ،  خرد می شود و به لوله فاضلاب شهر 
وصل است؛ در کانادا هر دو هفته یك بار زباله را می برند اما در   همان خانه خشك و 

هوا دهی می کنند.
وی با بیان این که تا مسائل فرهنگی در این زمینه حل نشود نمی توانیم اقدامی 
انجام دهیم، گفت: در اصفهان هم نتوانستیم این طرح را به صورت کامل اجرا کنیم، 
در چهارباغ اصفهان هر روز زباله جمع آوری می شد؛ چرا که برای ما تمیزی شهر 
در اولویت بود، در سپاهان شهر بر حسب فرهنگی که بود یك روز در میان این طرح 

انجام می شد.
شهردار قم با اشاره به این که این یك فرآیند چند مرحله ای است و نمی شود یك 
نسخه کلی پیچید، اظهار کرد: مهاجرپذیری شهر قم موضوعی است که در این زمینه 
نمی توان نادیده گرفت؛ واقعیت این است که در برخی محله ها مردم تعلق خاطری 
به شهر وجود ندارد و حتی برایشان مهم نیست شهر کثیف شود در این محله ها اگر 

طرح زوج و فرد را اجرا کنیم به پاکیزگی شهر ضربه می خورد.
سقائیا ن نژاد با اشاره به نیاز به کار فرهنگی در این زمینه، افزود: تا زمانی که گروه های 

فرهنگ شهروندی در محله ها شکل نگیرد نمی توان وارد این مقوله ها شد.

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری :
دو هتل ۵ ستاره در بلوار پیامبر اعظم)ص( 

احداث می شود
قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری از افزودن ۵۰۰ اتاق به ظرفیت اقامتی 

شهر با ساخت دو هتل ۵ ستاره در بلوار پیامبر اعظم)ص( خبر داد 
محمدرضا معرفت با بیان اینکه در ماه های گذشته قرارداد احداث هتل پنج ستاره 
منعقد شده است، گفت: این قرارداد پیشرفت خوبی داشته و در حال حاضر در مرحله 
تحویل زمین و طراحی  اولیه هستیم که امیدواریم این پروژه آبرویی برای آینده شهر 

قم باشد.
قائم مقام شهردار قم در حوزه سرمایه گذاری با تاکید بر اینکه مراحل طراحی هتل 
پنج ستاره به صورت ویژه با همکاری سازمان میراث فرهنگی در حال انجام است، 
گفت: امکانات ویژه ای برای کاربری اقامتی و سرمایه گذاری در این بخش اختصاص 

یافته که از آن جمله بخشودگی عوارض و اختصاص زمین است.
وی با بیان اینکه هزینه زمین هایی که برای ساخت هتل اختصاص می گیرد به 
صورت اقساطی پس از دوره ساخت دریافت می شود، تصریح کرد: تمام زمینه ها برای 

حضور سرمایه گذاران در شهر قم فراهم است.
معرفت با بیان اینکه این دو هتل با ظرفیت ۵۰ هزار مترمربع و 8۰ هزار مترمربع 
در مرحله احداث قرار دارد، بیان کرد: این هتل ها بالای ۵۰۰ اتاق خواهند داشت که 

عملیات اجرایی آن سال آینده آغاز شده و زمان بندی چهار تا پنج ساله دارند.
وی با تاکید بر نیاز استان به توسعه مراکز اقامتی و گردشگری، تصریح کرد: 
شهرداری تمام توان خود را بر این محور گذاشته تا بتواند با حمایت از سرمایه گذار 

زیرساخت های اقامتی و گردشگری شهر را تقویت کند.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم تاکید کرد

لزوم مشارکت شهروندان در توسعه مدیریت 
شهری قم

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم بر لزوم کسب نظر و مشارکت 
عمومی برای مدیریت شهر تاکید کرد. 

سیدامیر سامع با بیان اینکه یکی از مولفه های فرهنگ شهروندی همراهی با 
نهادهای امدادرسان همانند اورژانس و آتش نشانی است، اظهار کرد: قطعا مشارکت 
شهروندان در امور شهر یکی از الزامات اصلی است و افزایش این مشارکت وظیفه 

شهرداری و دیگر ارگان های خدمت رسان است.
معاون شهردار قم بیان کرد: اگر ما نشان دهیم که خادمی برای شهروندان هستیم و 
حرف ها و دغدغه های آنان را می شنویم حتما شهروندان همراهی خوبی با ارگان های 

خدمت رسان خواهند داشت. 
سامع با بیان اینکه اگر شهرداری ها و خادمین شهروندان به دنبال کسب نظر و 
ایده های شهروندان باشند می تواند فضایی برای کار بهتر در جامعه ایجاد می شود، 
افزود: جدا از بحث فرهنگ سازی و آموزش، تنها نیاز است که به شهروندان بگوییم 
که چه کاری نیاز است و نیازهای شهری چیست تا شهروندان همراه مدیران شهری 

باشند.
وی با تاکید بر فعالیت کمیته فرهنگ شهروندی در شهرداری قم، گفت: شهردار 
قم در حوزه فرهنگ شهروندی تاکیدات بسیار زیادی دارند و در شهر قم که شهر 
نخبگان و علم و دانش است باید اقدامات ویژه ای در حوزه فرهنگ شهروندی 

انجام دهیم.
سامع با بیان اینکه عزم ویژه شهرداری در حوزه تبلیغات فرهنگ شهروندی است، 
افزود: یکی از مولفه هایی که در این بخش توسعه چشمگیری پیدا کرده آموزش های 
مدیریت پسماند است که در یکسال اخیر شاهد مراجعه حضوری به منازل و اصناف 

و ارائه آموزش های تفکیك پسماند بوده ایم.

حضرت زهرا)س( نماد کامل اخلاق اسلامی و اسوه حسنه 
زوایای  شناخت  برای  که  وارسته  انسانی  شود،  می  محسوب 
شخصیت ایشان، دیدگاهی ژرف و اندیشه ای پویا لازم است تا 
رهروی حقیقی ریحانه نبی در مسیر رسیدن به سرمنزل مقصود 
شد و اینگونه بتوان با فراگیری آموزه های ناب برترین بانوی عالم به 

رضایت و خشنودی ایزدمنان دست یافت. 
 امروزسیزدهم جمادی الاول به روایتی ، مدینه داغدار کوچ 
بانوی بی همتای عالم که  یگانه دختر پیامبر اکرم)ص( شد، 
سالیان متمادی در مسیر گسترش اسلام راستین در کنار بزرگان 
این دین الهی گام برداشت و با صبر و استقامت والایش، الگویی 
شایسته برای مسلمانان شد. در این میان درباره روز شهادت 
ایشان روایت های گوناگونی وجود دارد، اما سوم جمادی الثانی 
 سال یازدهم هجری صحیح تر از دیگر تاریخ ها به شمار می رود. 
حضرت فاطمه زهرا)س( دختری مهربان و دلسوز برای پدر و 
همسری وفادار برای نخستین پیشوای شیعیان بود. این بانوی بی 
همتا در 2۰ جمادی الثانی هشت سال پیش از هجرت دیده به جهان 
گشود. جایگاه والای زهرای مرضیه)س( در نزد پروردگار سبب شد 
تا خداوند بلند مرتبه در سوره کوثر، جهانیان را به آمدن بانوی آب 
و آینه، نوید دهد. بیشتر مفسران شیعی و تعدادی از بزرگان اهل 
سنت، آیه نخست سوره کوثر را به حضرت فاطمه)س( نسبت داده 
 اند و ایشان را ادامه دهنده نسل پیامبر اکرم)ص( عنوان کرده اند. 
نام مبارک آن حضرت، فاطمه است و برای ایشان لقب ها و 
صفت های بسیاری همچون »زهرا، صدیقه، طاهره، مبارکه، بتول، 
راضیه، مرضیه، نیز« عنوان شده است. فاطمه، در لغت به معنی 
بریده شده و جدا شده به شمار می رود و علت این نامگذاری بر 
پایه حدیث های نبوی، آن است که پیروان ایشان به سبب آن 
بزرگوار، از آتش دوزخ بریده، جدا شده و برکنارند. همچنین » 
محمد بن قتال نیشابوری« با بیان حدیثی از امام صادق)ع( آورده 
 است که چون از بدی ها بریده شد، او را فاطمه نام گذارده اند. 
مادر ایشان، حضرت خدیجه)س( از زنان بزرگ و شریف قریش 
بود، نخستین بانویی که به اسلام گروید و پس از پذیرش این 
دین الهی، تمامی ثروت و دارایی خود را در این مسیر صرف 
کرد. آن حضرت در دوران جاهلیت و پیش از ظهور اسلام نیز 
به پاکدامنی مشهور بود، تا جایی که از او به طاهره )پاکیزه( یاد 
می شد و ایشان را بزرگ زنان قریش می نامیدند اما حضرت 
فاطمه)س( هنوز گرمای وجود مادر را به خوبی احساس نکرده 
بود که حضرت خدیجه)س( دیده از جهان فرو بست و به دیار حق 
شتافت، ایشان پس از این رخداد تلخ، با وجود سن کم، مرهم غم و 
 اندوه حضرت محمد)ص( شد و بدین گونه »ام ابیها« لقب گرفت.

و  انسانی  های  صفت  برترین  سرچشمه  زهرا)س(  حضرت 
در  او  زیرا  بود،  مهربانی  و  فضیلت  اخلاق،  نمای  تمامی  آینه 
و  یافت  پرورش  و  رشد  خداوند  بندگان  برترین  از  یکی  کنار 

با علوم و معارف الهی به خوبی آشنا شد. استدلال های عمیق 
فقهی ایشان در وقایع گوناگون، نشان از تسلط کامل حضرت 
داشت. اسلامی  احکام  و  کریم  قرآن  های  آیه  بر   فاطمه)س( 

امام حسن)ع( درباره بانوی دو عالم می فرماید: »مادرم فاطمه را 
دیدم که در شب جمعه ای در محراب عبادت خویش ایستاده 
بود و تا صبحگاهان، پیوسته به رکوع و سجود می پرداخت 
و شنیدم که بر مردان و زنان مؤمن دعا می کرد، آنان را نام 
می برد و بسیار برایشان دعا می کرد، اما برای خویشتن هیچ 
دعایی نمی کرد، پس به او گفتم: ای مادر، چرا برای خویش 
همانگونه که برای غیر، به دعا پرداختی، دعا نکردی؟ ایشان 
را.« باید رسید و آخر خود  را   فرمود: پسرم، نخست همسایه 

فاطمه زهرا)س( برترین بانوی جهان در تمامی سده ها محسوب 
می شود، این موضوع بر گرفته از مضمون حدیث های نبوی است، 
گفته هایی که اگر چه از لحاظ لفظی تفاوت هایی با یکدیگر دارند، 
اما دارای مضمونی یکسان هستند، بر پایه یکی از آنها، حضرت 
 محمد)ص( می فرمایند: »فاطمه سرور زنان جهانیان است.«

پیوند آسمانی یگانه دُر نبی با علی ابن ابیطالب)ع( از مقدس 
ترین ازدواج های این عالم خاکی است، رویدادی بی نظیر که 
پیامبر)ص( درباره آن فرمودند: »ای مردم! جبرئیل بر من نازل 
شد و مرا آگاهی داد که خداوند جلیل، علی و فاطمه را در آسمان 
ها به عقد هم درآورده است و از فرشتگان گواه گرفت و فرمان 

داد تا من نیز در روی زمین، فاطمه را به عقد علی درآورم و 
درآوردم...«  علی  ازدواج  به  را  فاطمه  بگیرم. پس  گواه  را   شما 
حضرت زهرا)س( در طول زندگی پربرکت خویش رخدادهایی 
بسیاری را درک کرد که از آن میان می توان به محاصره اقتصادی 
مسلمانان در شعب ابی طالب، هجرت پیامبر)ص( از مکه به مدینه، 
جنگ ها و غزوه های حضرت محمد)ص( و وقوع مباهله اشاره کرد. 
اما سخت ترین واقعه زندگی ایشان، وفات پیامبر اسلام)ص( بود، 
رخدادی که جهان اسلام را داغدار هجرت والامقامی از نسل خوبان 
کرد، پیام آور مهربانی ها که سالیان متمادی مردمان این گیتی 
پهناور را به سعادت حقیقی بشارت داد و برای رسیدن به سرمنزل 
مقصود از هیچ کوششی فروگذاری نکرد، این اتفاق ناگوار سبب شد، 
حضرت فاطمه)س( همواره سوگوار رحلت حضرت محمد)ص( 
باشد تا آن که بانوی بزرگ اسلام)س( بنابر روایت های مشهور تنها 
۹۵ روز پس از آن، به شهادت رسید، پیکر مطهر حضرت زهرا)س( 
 بنا به درخواست ایشان به صورت پنهانی به خاک سپرده شد.

بانوی بزرگ اسلام چندی پیش از شهادت در وصیتی به حضرت 
علی)ع( فرمود: »ای پسر عمو! از مرگم باخبر شده ام و چیزی 
نیست جز آن که هم اکنون یا پس از ساعتی به پدرم ملحق می 
شوم و تو را به چند سفارش که در دل دارم وصیت می کنم. علی 
)ع( فرمود: ای دختر رسول خدا! هر چه دوست داری وصیت کن. 
آنگاه حضرت زهرا فرمود: ای پسرعمو! تو هرگز مرا دروغ گو و 

خیانت کار نیافتی و از آن زمان که با شما معاشرت داشته ام با شما 
مخالفتی نکرده ام. حضرت فرمود: به خدا پناه می برم تو با خدا 
آشناتر، نیکوکارتر با تقوا تر، بزرگوارتر و از خدا خائف تر از آنی که 

من بخواهم تو را برای مخالفت با خود سرزنش کنم. 
سخت است جدایی تو بر من و از دست دادن تو برای من. اما 
چه کنم چاره ای نیست. به خدا سوگند مصیبت پیامبر خدا را 
 بر من زنده کردی و وفات و رفتن تو بر من بسیار گران است. 
»ما برای خداییم و به سوی او باز می گردیم«، چقدر این مصیبت 

فاجعه و چقدر دردناک و چه سوزناک و چه حزن آور است. 
به خدا سوگند این مصیبتی است که تسلیتی بر او نیست و 
بلایی است که جبران ناپذیر است. هر وصیتی که داری بگو آن 
گونه که تو دستور می دهی عمل خواهم کرد و نظر شما را بر نظر 

خویش مقدم می دارم. 
سپس حضرت زهرا )س( گفت: ای پسر عمو! پیامبر خدا بهترین 
پاداش را به تو دهد، نخستین وصیت من این است که پس از من 
با دختر خواهرم امامه ازدواج کنی چرا که او همچون خودم برای 

فرزندانم است... 
آنگاه حضرت فاطمه )س( فرمود: ای پسرعمو! برای من تابوتی 
سرپوشیده فراهم کن، زیرا فرشتگان شکل آن را نشانم داده اند. 
تو را سفارش می کنم که افردی از آنان که به من ظلم کردند و 
حقم را بردند بر پیکر من حاضر نشوند چرا که آنان دشمن من و 
رسول خدایند و مگذار آنان بر من نماز بگزارند و مرا شبانه به خاک 
بسپار آن هنگام که چشم ها آرام می گیرند و به خواب می رود...«

اینک به بهانه سالروز شهادت حضرت فاطمه)س( بر گزیده ای از 
سخنان ایشان مروری کوتاه داریم: 

می  شود  بهشت  به  دستیابی  سبب  مؤمن،  با  *خوشرویی 
و خوشرویی نسبت به غیر مؤمن انسان را از عذاب آتش حفظ 

می  کند.
بفرستد،  خداوند  نزد  را  خالصانه  اش  های  عبادت  که  *هر 

پروردگار بهترین مصلحت  ها را بر او فرو می فرستد.
*از دنیای شما سه چیز برای من دوست داشتنی است: تلاوت 
کتاب خدا، نگاه به چهره رسول خدا )ص( و انفـاق در راه پروردگار.

*پدرم قبل از رحلتش به من فرمود: هر فردی سه روز بر او و 
بر من درود فرستد، خدا بهشت را بر او واجب می گرداند. راوی 
می  گوید: گفتم: در زندگی او و شما؟ حضرت زهرا )س( فرمود: بلی 

هم در حال حیات و هم پس از مرگ.
* همیشه در خدمت مادر و پای بند او باش، چون بهشت زیر 

پای مادران است و نتیجه آن نعمت های بهشتی خواهد بود.
* خدایـی را حمد و سپاس گویید که به دلیل عظمت و نـورش 
هر که در آسمان ها و زمین است به طرف او وسیله می جوید و ما 
وسیله او در میان مخلوقاتـش و خاصان درگاه و  جایگاه قدس او و 

حجت غیبی و وارث پیامبرانش هستیم.

به مناسبت سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا)س(؛ 

حضرت فاطمه زهرا )س(؛ الگویی برای تمام اعصار 

»ماجرای نیمروز« بهترین فیلم شد

سیمرغ های فجر3۵ پر کشیدند

اختتامیه سی و پنجمین جشنواره فیلم فجر در حالی  پنجشنبه شب در برج میلاد برگزار 
شد که سیمرغ بهترین فیلم و بهترین فیلم در بخش مردمی و ملی به »ماجرای نیمروز« 

رسید. 
این مراسم که احسان کرمی مجری آن بود ساعت در ساعت ۱۹:۰۷ با سرود جمهوری 
اسلامی و قرائت قرآن توسط مرتضی یراقبافان آغاز شد. در ساعت ۱8:۴۵ برج میلاد آماده 
میزبانی از مهمانان بود و تعدادی از سینماگران از جمله مینا ساداتی، بابک حمیدیان، سعید 
روستایی، وحید جلیلوند، مریلا زارعی، نوید محمدزاده، امیر آقایی، محسن تنابنده، رامبد 
جوان، نوید محمدزاده، عبدالله اسکندری، سیروس الوند، سعید راد، رویا نونهالی، مرتضی رزاق 
کریمی، جهانگیر کوثری، علیرضا داوودنژاد، رضا داوودنژاد، زهرا داوودنژاد، جهانبخش سلطانی، 
غلامرضا موسوی، مجید مظفری، محمدحسین مهدویان، علی معلم، فرشته طائرپور، منوچهر 
شهسواری، محسن کیایی، جواد عزتی، پوران درخشنده، مهرداد صدیقیان، غزل شاکری، 
مهتاب کرامتی، علی جلیلوند، محمود گبرلو  و ... نیز در محل حاضر شدند. همچنین طبق 
روال همیشگی عده ای از علاقمندان در پایین برج برای تهیه کارت ورود به مراسم تلاش 

می کردند.
مراسمی سینمایی با حضور پررنگ چهره های سیاسی

حضور محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه  و علی ربیعی  وزیرتعاون ،کار و رفاه اجتماعی 
،به عنوان مهمانان ویژه از نکات قابل توجه مراسم است. حسین فریدون برادر رییس جمهور 
نیز در این مراسم حضور یافت که سیدرضا صالحی امیری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی وی 
را همراهی می کرد. حجت الله ایوبی رییس سازمان سینمایی، علیرضا تابش مدیرعامل بنیاد 
سینمایی فارابی، حبیب ایل بیگی معاون ارزشیابی و نظارت سازمان سینمایی نیز در سالن 
حضور دارند. معصومه ابتکار رییس سازمان محیط زیست و شهیندخت ملارودی دیگر معاون 
رییس جمهور نیز در مراسم حضور یافتند. بعد از قرائت قران و پخش کلیپی از جشنواره فیلم 
فجر، نمایشی به صورت پرفورمنس توسط یک بازیگر روی صحنه برای حاضران اجرا شد. 
در ادامه مراسم با پخش کلیپی از درگذشتگان سینمای ایران در سال ۹۵ همچون عباس 
کیارستمی، جمشید ارجمند، اصغر بیچاره، ثریا حکمت، حسن جوهرچی، نیما طباطبایی، 
داوود رشیدی، فرج الله سلحشور، محمد زرین دست، محسن سیف، پرویز شاهین خو، پرویز 
صبری، نصرت الله طلایی، دنیا فنی زاده، علیرضا قومی، احمد مسروری، جعفر والی و رضا 
رستمی یادی شد. اعلام حضور ظریف در سالن با تشویق حاضران روبه رو شد. محمد 
حیدری دبیر سی و پنجمین جشنواره فیلم فجر متنی را بدین شرح خواند: »این سینما 
ماهیت ارادت به مخاطب دارد و خوشحالیم که دعوا بر سر انتخاب و داوری است، چون در این 
فضا می توانیم بر سر موضوعات فرهنگی جدل داشته باشیم. چقدر خوشحالیم که در مملکتی 
زندگی می کنیم که در فضایی آرام و به دور از ناامنی های دنیای امروز، فرصت جدل های 
فرهنگی را داریم که این ذات انقلاب ماست که یک انقلاب فرهنگی در حوزه فکر و اندیشه 
است. خوشحالیم که می دانیم در چه شرایطی زندگی می کنیم، دغدغه ها و دشواری های 
اقتصادی را باور داریم خوشحالیم و باورمان است که سینمای ایران به این مضامین توجه 
جدی دارد، گیرم به افراط و خطا ولی نشانی هایمان در سینما امید است. سینمای ایران دست 
مردم را می فشارد و بر آن بوسه می زند. برای ما خادمان فرهنگ خوشحال کننده است که در 
خدمت این فرهنگ هستیم. سینمای ایران پلی برای فاصله هاست مرهمی برای زخم هاست. 
هنرمندان سینمای ایران بوسه می شوند بر زخم ها . مرحبا به این شکوه و مرحبا به این 
بزرگی و خوشحالیم در خدمت سینمای باشکوه ایران هستیم. جشنواره فیلم فجر مهم ترین 
و پرتلاش ترین واقعه فرهنگی بعد از انقلاب است که معرف فرهنگ اسلامی است. سرمایه و 
آموزش از آن خودش است. بیایید مهربان تر باشیم. افتخار می کنیم که تولید آرمان های مان 
برای مردم عزیز است و این سینما برای مردم موجودیت دارد، بیایید با سینما، این سرمایه 
بزرگ فاصله ها را کم کنیم.« حجت الله ایوبی رییس سازمان سینمایی و امیر توده روستا برای 

اهدای جایزه ویژه فیلم کوتاه که سیمرغ نمادین است روی سن حاضر شدند.
سیمرغ نمادین فیلم کوتاه به کاوه مظاهری رسید

فیلم کوتاه »روتوش« به کارگردانی کاوه مظاهری سیمرغ نمادین بهترین فیلم کوتاه را 

دریافت کرد. او این جایزه را از دست ایوبی گرفت و بر زمین نهاد. مظاهری پس از کسب 
جایزه اش بیان کرد: بعد از هفت سال که از این جسم شیشه ای محروم بودیم این جایزه به 
ما بازگشت. از ایوبی تشکر می کنم. این سیمرغ را به شش فیلمی که در سال های گذشته 
می توانستند این سیمرغ را بگیرند تقدیم می کنم. در ادامه کلیپی با صدای همایون شجریان 
قطعه ای که در فیلم »رگ خواب« حمید نعمت الله استفاده شده بود، پخش شد. این کلیپ 
حاوی قسمت هایی از فیلم های این دوره از جشنواره است. مجری برنامه آرزوی سلامتی 

برای محمدرضا شجریان کرد که مورد تشویق حضار قرار گرفت.
سیمرغ بهترین دستاورد فنی برای »بزم رزم«

سیمرغ بلورین، لوح تقدیر و جایزه نقدی بهترین دستاورد فنی و هنری به سید وحید 
حسینی برای مستند »بزم رزم« تعلق گرفت.

او پس از کسب جایزه اش گفت: ما در جشنواره فیلم فجر غربت داریم، شما اهالی سینما 
نیامدید فیلم های ما را ببینید، ما همه فیلم ها را دیدیم اما سالن های ما خالی رفت. فکر می 
کنم برای بهبود این وضعیت باید ابتدا از خودمان شروع کنیم. فیلم من درباره موسیقی است 

و برای شجریان آرزوی سلامتی می کنم.
سیمرغ بهترین کارگردانی مستند برای یاسر خیر

سیمرغ بلورین بهترین کارگردانی به یاسر خیر برای »آهستگی« اهدا شد. او پس از کسب 
جایزه اش گفت: همیشه از بچگی جشنواره را از تلویزیون می دیدم حالا خوشحالم که از 
اینجا می توانم با شما صحبت کنم. امسال ۱۱ فیلم مستند درجه یک داشتیم که می توانست 
مخاطب را راضی کند. از همه عوامل فیلم و پدر و مادرم تشکر می کنم. اگر سینما نبود جهان 
جای جذابی برای من نبود. امیدوارم فیلم مستند از سال آینده به بخش اصلی بیاید این سینما 

در روایت و ساختار پیشرو است. امیدوارم مستند قابلیت اکران پیدا کند.
سیمرغ بهترین فیلم مستند برای »متهمین دایره بیستم«

در ادامه ضمن تقدیر از تهیه کنندگان »صفر تا سکو«، سیمرغ بلورین بهترین فیلم به 
حسام اسلامی برای »متهمین دایره بیستم« رسید. حسام اسلامی با حضور روی صحنه، 
ضمن تشکر از داورها، از جمعیت حمایت از کودکان کار و خیابان نیز تشکر کرد و گفت:  اگر 

این جمعیت در کنار من نبود، قطعا این فیلم ساخته نمی شد.
سیمرغ بخش عکس

هیات داوران به دلیل تاکید موکد محمدرضا تخت کشیان از اعضای هیات داوران، عکس 
های مریم تخت کشیان دختر محمدرضا تخت کشیان برای »نگار« را از مسابقه خارج کردند 

و سیمرغ بلورین بهترین عکس فیلم به امیر حسین شجاعی برای »رگ خواب« رسید.
سیمرغ بهترین چهره پردازی

سیمرغ بلورین بهترین چهره پردازی به ایمان امیدواری برای »زیر سقف دودی« رسید. 
مجری برنامه بعد از اینکه نام این شخص را در پاکت دید خنده معناداری کرد.

سیمرغ بهترین جلوه های بصری
سیمرغ بلورین بهترین جلوه های ویژه بصری به محمد قاسمی برای »ویلایی ها« اهدا شد.  
او وقتی سیمرغ بلورین بهترین جلوه های بصری را دریافت کرد، ضمن تشکر از عوامل فیلم 

گفت: خوشحالم که این جایزه را گرفتم و برای آن زحمت زیادی کشیدم.
سیمرغ بهترین جلوه های ویژه میدانی

سیمرغ بلورین بهترین جلوه های ویژه میدانی به آرش آقابیگ برای خفگی، رگ خواب و 
یک روز بخصوص اهدا شد. این یکی از جوایز حاشیه دار امسال بود. ارشا اقدسی قبلا اسمش 

برای یک روز بخصوص اعلام شده بود که بعدا نام آقابیگ اضافه شد.
سیمرغ بهترین طراحی صحنه و لباس

سیمرغ بلورین بهترین طراحی صحنه و لباس به بهزاد جعفری طادی برای »ماجرای 
نیمروز« تعلق گرفت.

سیمرغ بهترین صدابرداری
سیمرغ بلورین بهترین صدابرداری به پرویز آبنار برای فیلم »فراری« اهدا شد.

در این مراسم مجری برنامه که نامزدها را روی مانیتور نگاه می کرد مدام به رامبد جوان به 
شوخی می گفت تو تمام افرادی را که اسمشان نگار است در فیلمت جا داده ای.

سیمرغ بهترین صداگذاری
سیمرغ بلورین بهترین صداگذاری به علیرضا علویان برای »بدون تاریخ بدون امضا« تعلق 
گرفت. علویان سه بار گفت از هیات داوران تشکر می کنم نه به خاطر اینکه این سیمرغ دست 
من است بلکه به این دلیل که من از بچگی دوست داشتم با این هیات داوران کار کنم. این 

سیمرغ واقعا حق من بود، واقعا خیلی زحمت کشیدم.
سیمرغ بهترین موسیقی

سیمرغ بلورین بهترین موسیقی متن به کریستوف رضایی برای »نگار« اهدا شد.
سیمرغ بهترین تدوین

سیمرغ بلورین بهترین تدوین به سهراب خسروی برای »تابستان داغ« تعلق گرفت. وی 
گفت: از هیات داوران تشکر می کنم که بعد از این همه سال با این سیمرغ به من انگیزه دادند. 

امیدوارم این فیلم که کاملا مستقل تهیه شده در اکران هم موفق شود.
سیمرغ بهترین فیلمبرداری

سیمرغ بلورین بهترین فیلمبرداری به هومن بهمنش برای »تابستان داغ« رسید. وی گفت: 
ما فیلمی ساختیم که بزرگترین تهمت ها برای تعداد نامزدی آن به هیات داوران زده شد. 
من از هیات داوران عذرخواهی می کنم. عذرخواهی می کنم فیلمی ساختم که شما دوست 
داشتید. این سیمرغ ارزش این را ندارد که به یکدیگر بی احترامی کنیم. کام من تلخ است 
به خاطر اتفاقات چند روز اخیر و تنها به این دلیل که در ۱3 رشته نامزد شدیم. سال قبل 
در »اژدها وارد می شود« حضور داشتم و همکارم سیمرغ گرفت و باور کنید که سال قبل 

خوشحال تر بودم تا امسال.
سیمرغ بهترین بازیگر مکمل زن

سیمرغ بلورین بهترین بازیگر مکمل زن تعلق گرفت به  ثریا قاسمی برای »ویلایی ها«. 
ثریا قاسمی در سالن حضور نداشت و هیچ نماینده ای هم برای گرفتن جایزه به صحنه نیامد. 

سرانجام یکی از دست اندرکاران جشنواره این جایزه را دریافت کرد.

سیمرغ بهترین بازیگر مکمل مرد
سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش مکمل مرد به نوید محمدزاده برای »بدون تاریخ بدون 
امضا« رسید. او پس از کسب جایزه اش گفت: پارسال حرف نزدم ولی امسال حرف می زنم. 
اگر سیمرغ پارسالم برای »عصبانی نیستم« را هم بدهند سومیش را گرفته ام. کمترین کار 
برای وحید و علی جلیلوند همین است یعنی سیمرغ. سال گذشته حرفی نزدم، اما امسال 
می گویم، خیلی خوشحالم امسال این جایزه را گرفتم. اتفاقی افتاد که بعد از اعلام نامزدها 
شیطنت کردند و اسامی را منتشر کردند، این کار قشنگ نیست، هیات داوری اینجا هستند 
که از بزرگان سینما هستند، به آن ها باید احترام بگذاریم. سال بعد اگر من نامزد نشوم، باز هم 
باید احترام بگذارم. من حالا حالاها هستم و دوست دارم روی این صحنه بیایم و این جایزه 
بسیار ارزشمند است و یادمان باشد که دیوار این خانه از طلاست. او خطاب به امیر آقایی 

گفت من با تو رفاقت دارم.
سیمرغ بهترین بازیگر نقش اول مرد

سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش اول مرد به محسن تنابنده برای »فراری« اهدا شد. او 
پس از کسب جایزه اش گفت: بالاخره دو تا سیمرغ قبلی ام جوجه داد، دیپلم افتخارم که قبلا 
گرفته بودم جوجه داد. دولت الان دنبال این است که آدم زیاد کند این روش جواب می دهد.

سیمرغ بهترین بازیگر نقش اول زن
در بخش بهترین بازیگر زن نقش اول نامه ای قرائت شد که هیات داوران بازی همه زنان 

بازیگر را تحسین کردند و از همین رو دو سیمرغ بلورین برای زنان در نظر گفتند.
سیمرغ به مریلا زارعی برای »زیر سقف دودی« و لیلا حاتمی برای »رگ خواب« رسید.

مریلا زارعی گفت: اعتراف می کنم یکی از مهیج ترین جشنواره هارا تجربه کرده ام. لیلا 
از هنرمندان مورد علاقه من است. ممنونم از حمایت های شما. حرف هایی است که نوید 
محمدزاده زد مهم بود که به همان ها رجوع کنید. خوشحالم سومین سیمرغم را از جشنواره 
ای گرفته ام که پوستر آن به شاعر سینمای ایران مزین است و خوشحالم که در کنار یادگار 

او هستم.
جایزه ویژه استعداد درخشان

جایزه ویژه استعداد درخشان به منیر قیدی برای »ویلایی ها« اهدا شد. او گه پیش تر از 
نامزدی در جشنواره انصراف داده بود در مراسم حضور نداشت و نماینده ای هم نفرستاده بود.

سیمرغ بهترین فیلمنامه
سیمرغ بلورین بهترین فیلمنامه به کامبوزیا پرتویی برای »فراری« اهدا شد. پرتویی در این 

مراسم حضور پیدا نکرده بود اما نماینده اش به نیابت از او جایزه اش را دریافت کرد.
سیمرغ بهترین کارگردانی

سیمرغ بلورین بهترین کارگردانی به وحید جلیلوند برای »بدون تاریخ بدون امضا« رسید. 
جلیلوند پس از کسب حایزه اش گفت: رسانه ملی، برنامه هفت، افخمی و فراستی تمام 
تلاشتان را کردید تا ما اهالی سینما از هم دور شویم ولی من آقای ایرج زاد و مهدویان را 
بوسیدم. رامبد عاشقتم. سعی کردید بین ما انشقاق به وجود آورید ولی ما همه مان هم را 

دوست داریم.
سیمرغ بهترین فیلم

سیمرغ بلورین بهترین فیلم به سیدمحمود رضوی برای »ماجرای نیمروز« رسید. او با 
دخترش برای دریافت جایزه اش به صحنه آمد و گفت: با اجازه هیات داوران از همه بچه های 
ماجرای نیمروز می خواهم بیایند که جایزه شان را بگیرید. آقای ایوبی ممنونم که بچه ها ها 

را نا امید نکردید تا سال آینده هم فیلم بسازند.
یک سیمرغ ویژه

جایزه ویژه هیات داوران و سیمرغ بلورین به علیرضا داوودنژاد برای »فراری« اهدا شد. 
داوودنژاد گفت: سوالی وجود داشت که چرا رسانه ملی به جای تشویق جو را متشنج می کند؛ 
جواب ساده دارد وقتی رسانه ملی فیلم های ما را نمی خرد و تبلیغ نمی کند چگونه توقع 
دارید برنامه ای بگذارد تا از سینما دفاع و حمایت کند. این را طبیعی بدانید که چنین کند. از 
این بابت متاسفم و امیدوارم این موضع گیری خصمانه با سینما توسط رسانه ملی پایان یابد.

وی ادامه داد: وقتی رسانه ملی، سینما را نمی بیند قطعا برنامه ای پر از توهین و تحقیر 
می سازد، من امیدوارم این نگاه خصمانه و پر از کینه رسانه ملی نسبت به سینما پایان پیدا 

کند.
در ادامه مراسم کلیپ »وطنم ای شکوه پابرجا« با صدای سالار عقیلی پخش شد.

سیمرغ زرین بهترین فیلم از نگاه ملی
برای اهدای جایزه بهترین فیلم از نگاه ملی و نگاه مردم جواد ظریف، حجت الله ایوبی، 
علی ربیعی، حسین فریدون، معصومه ابتکار و ممد حیدری به صحنه آمدند. سیمرغ زرین 
بهترین فیلم از نگاه ملی توسط ظریف خوانده می شود. این جایزه به سیدمحمود رضوی 

برای »ماجرای نیمروز« رسید.
سیمرغ بهترین فیلم از نگاه مردم

سیمرغ بلورین بهترین فیلم از نگاه مردم توسط منوچهر شاهسواری مدیرعامل خانه سینما 
خوانده می شود. او گفت: این جلوه ادب و هنر توسط جوانان چقدر زیباست. چشم بد از 
سینمای ایران دور. وی افزود: تا ساعت ۶ صبح امروز جمع بندی ها ادامه داشت. شب گذشته 
آخرین جعبه آرای مردمی ساعت ۱ صبح به دبیرخانه رسید. یقین بدانید ما هم انواع تهمت 
ها و ناسزاها را شنیدیم ولی هیچ نگفتیم. هر کدام از کارگردانان بخواهند از روز شنبه مجموع 
آرا به آنها تحویل داده می شود. در این بخش دو فیلم »خوب، بد، جلف« به تهیه کنندگی 
عبدالله اسکندری و محسن چگینی و »آباجان« به تهیه کنندگی هاتف علیمردانی اولین و 
دومین دیپلم افتخار را گرفتند. علیمردانی گفت: این جایزه را به معتمدآریا تقدیم می کنم. 
قاعده بازی این است که داورانی هستند و سلیقه ای دارند. من هفت سال پیاپی است که 
در جشنواره فیلم دارم و همیشه به داوران احترام می گذارم. از ایوبی تشکر می کنم چون 
در دوره او من ۴ فیلم ساختم. سیمرغ بلورین بهترین فیلم از نگاه تماشاگران به سید محمود 
رضوی برای »ماجرای نیمروز« رسید. محمدحسین مهدویان و محمودرضوی برای دریافت 
جایزه به صحنه رفتند. مهدویان گفت: از مردم تشکر می کنم. آنها در این ده روز به ما انرژی 

دادند. فکر می کنم مهمترین جایزه امشب را ما گرفتیم.






